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Z obecního úřadu
Co nového v obci
Vážení spoluobčané!
V těchto dnech jsme se na některé z vás obrátili s anonymní anketou pro zjištění Vašich 

názorů na ZŠ a MŠ Deštné v O. h. Důvodem je kritický stav počtu dětí, které navštěvují naši 
školu, a vzrůstající počet žáků, kteří přestupují na školu jinou. Jejich úbytek vede ke stále se 
zvyšujícím nákladům na provoz z rozpočtu obce, což by mohlo vést až k částečnému, nebo 
dokonce úplnému zrušení školy.  

Škola patří mezi základní instituce. Jakákoliv 
výše zmíněná opatření vyvolávají oprávněné obavy 
o život vesnice. Kdo má zájem o dění v obci, má nyní 
možnost vyjádřit svůj názor a tím pomoci uvedený 
problém řešit. Obec jako zřizovatel má zájem, aby 
zde škola zůstala zachována. A jaký názor máte 
vy, občané?  Myslíte si, že úbytek žáků je pouhým 
logickým vyústěním nižšího počtu nově narozených, 
nebo tu existují ještě jiné příčiny?

Upřímné vyplnění anketního lístku by mělo být prvním krokem k zdárnému řešení nastalé 
situace. Dne 10. 3. od 19 h se bude přímo ve škole konat veřejné zasedání, jehož program se 
bude  odvíjet od výsledků ankety.  Žádáme rodiče dětí i další obyvatele obce, aby se zúčastnili 
a svými nápady, připomínkami  pomohli. 

Ti z vás, kteří jste anketní lístky nedostali a chcete se k uvedenému problému vyjádřit, máte 
také možnost. Anketní lístky jsou k dispozici ve stánku suvenýr u paní Karové.

rada obce, rada školy, vedení školy, 
foto JaK

Vážení rodiče, 
 na úvod poznamenávám, že nejsem dopisovatelem do tisku ani mluvčím MŠ a ZŠ nebo 

snad Obce Deštné.
Tak jako všichni z Vás, kteří mají děti ke školní docházce, tak i nám se dostalo „ANKETY“, 

kde se rodiče anonymně mohou vyjádřit k dění ve škole. To je jistě veliká výzva k zamyšlení 
všech, jichž se to nyní i později bude týkat. Jsem Tomášova babička a ten letos odejde z 
devítky a mně, tedy nám by mohlo být jedno, co se bude dít dál se „školou v Deštném“. A nejen 
proto žiji 44 let v Bystrém, jen 10 let jezdím denně do Deštného, takže si mnozí jistě řeknou, 
tak ať „bába“ mlčí a co se do toho plete a stará se.   

Je to proto, že Vás chci těmito řádky přivézt k zamyšlení. My jsme v Bystrém měli také na 
tu dobu moc pěknou školu, dobře vybavenou, kdy tam chodil Jirka – Tomáše táta. Denně jsme 
museli pracovat 9 hodin a v sobotu hodin 8. Ve škole se nám o  mateřské školce mohlo jen 
zdát, snad sem tam žňové útulky, žádná družina, kroužky. A jídelna? Chvíli u Hartmanů na sále, 
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později v hospodě. Děti byly po babičkách, pokud to bylo možné, a každé ráno před rozchodem 
z domu příkazy a zákazy. Jiná možnost nebyla. Později se děti přetáhly do dobřanské školy. 
Tam, i když mimo školu, byla tělocvična, tak je to i nyní, a také jídelna.

V Bystrém se škola zavřela a nikdy už se tam děti učit nebudou. Za pár let jsem byla ráda, že 
při mé práci může jezdit Tomáš do Sedloňova do školky a že se svými kamarády později zasedl 
do lavic v první třídě. Žádný stres, jen klidný přechod. Ne na dlouho. S ukončením 3. třídy jsme 
se museli rozhodnout, kam do 4. třídy, Dobřany, nebo Deštné. Dobřany máme přes kopec, ale 
jezdí 6 let na Deštnou. V Sedloňově se škola zavřela, nikdy se tam děti učit nebudou. Co na 
tom, že se část využívá jinak - pošta, muzeum, knihovna, byt - a okna strašně volají po nátěru. 
Jenže kde má obec vzít ty šílené peníze.

Jaký konec myslíte, že vezme ZŠ v Olešnici? Ten samý. Měli jsme první sraz po 50 letech. 
I naše staré černé odřené piano stálo v naší třídě, jen na jiném místě. A víte proč? Tenkrát 
muselo být zastrčené v rohu, protože pro samé lavičky by ani jinde stát nemohlo. Byl na něm 
doslova natlačen Honza Marků a trápil slečnu češtinářku tím, že čas od času ťukl na klávesu, 
konec byl stejný, jako by byl nyní – chování za 2.

Teď piano kraluje, ve třídě stojí pár lavic, starých, počmáraných, porytých monogramy. Na 
známých chodbách ještě dnes visí na stejných místech obrazy Mikoláše Aleše - kterého velice 
ctil náš pan ředitel Frinta. Jen se mohou opravdu pochlubit novou podlahou v tělocvičně. Víte, 
proč to tak je? Chybí děti, a tím také peníze, proto se děti všude přetahují, i ve městech. 
V Olešnici je to o to smutnější, že členové zastupitelstva natruc posílají své děti na Nový 
Hrádek, tím usilují o to, aby jejich obec nežila.

A tak, milí rodiče, zamyslete se, pokud nechcete mít školu poloprázdnou a nebo prázdnou, 
jedno z jakých důvodů, ať je Vám ten či onen ve škole málo sympatický, nebo jste slyšeli to či 
ono, nevyřizujte si to tak, že dáte děti jinam, do jiné školy než té, kterou máte přímo u nosu, tím 
odebíráte své obci peníze a jinam je nahrajete, tak to bohužel je.

Nechci Vám lézt do svědomí, ale vzhledem ke svým aktivitám jsem hodně mezi mladými 
lidmi a jejich názory slyším, a proto je znám. Hned „tahle učitelka je úplně blbá“, nadržuje 
tomuhle, protože táta je v SRPŠ a tak podobně. A tak jsem pomalu přesvědčená, že jejich 
děťátko je „ANDĚL“. Není …., je jako všichni ostatní, třeba více živé, nebo se musí více bifl ovat, 
aby stačilo, nebo mu více odvážně jede pusa. Někdy mě napadá, že je to taková „móda“ 
naslouchat jen svým dětem, ale to je jen jedna strana, slůvkem raději otočí celou věc, aby rána 
nepřiletěla hned a nebo vůbec, když za nic nemůže. Největší problém bude v nesoudnosti. 
Nechci Vás poučovat ani moralizovat, jen se v tom shonu trochu zastavte a oprostěte se ode 
všech ovlivňujících negativů, které by rozhodovaly za Vás, později by Vás to mohlo mrzet.

Většinu učitelů v MŠ a ZŠ vůbec neznám, ale vím zcela určitě, že se dětem dostane všeho, 
co ke svému věku potřebují a také celý servis, družinu, kroužky, krásnou tělocvičnu, hřiště, 
jídelnu.

Pokud mají děti jiné zájmy mimo školu, potvrzuji, že Tom hraje 6 let aktivně hokej v žákovské 
lize za HC Metuje, Honzík Povolný též. Občas museli odjet na zápas i během vyučování, nestalo 
se, že by byl ze strany školy někdy problém. Vím, že pokud rodiče chtěli vzít na dovolenou dítě 
i mimo prázdniny, dostalo sebou úkoly, ale jelo, také bez problémů. Největší ocenění byste 
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měli také dát tomu, že pokud zrovna Vašemu dítěti není dobře, okamžitě Vás učitel zavolá 
a během chvilky je dítě doma u mámy, kde je mu nejlépe, nejsou žádné stresy, jako když je 
dítě jinde ve škole. Honem nemáte před domem auto a jako naschvál se to nedaří zařídit ani  
za hodinu a nebo ještě déle. A nakonec poslední poznatek, kdy ten, či onen tvrdí, že tam je 
ta škola „zcela určitě lepší než ta v Deštném“. Mám možnost porovnávat známkování z těch 
zaručeně lepších škol. Nyní je taková situace, že dětí je málo, a tak přijímačky se nemusí dělat. 
Na střední i vysokou školu vezmou i čtyřkaře, jde o kus, a tím i o peníze.

Važte si své pěkné školy. Pokud tam nebudou děti, pak obec vší silou nebude moci dlouho 
tuto situaci zachraňovat. Peníze nebudou na jiné plánované akce, aby se lidem v horském 
středisku dobře žilo, ale také aby bylo střediskem se vším všudy. To je teď ve Vašich rukách a 
já věřím, že zvítězí zdravý rozum, protože tu jste doma, a tak jako já jsem prostě Bysterák, tak 
Vy jste přece Dešteňáci a neprodávejte se !!!

Gerlinda Povolná

Zastupitelstvo obce jednalo 

Usnesení č. 16
ze zasedání zastupitelstva obce Deštné v Orlických horách 

ze dne 10. ledna 2008

Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí:
- zprávu o činnosti rady obce,
- zprávu o dlužnících obce,
- informace týkající se zimní údržby silnice na Luisino údolí,
- smlouvu o smlouvě budoucí k prodeji a. s. Lucro pronajaté části pozemku p. č. 795/3

 v k. ú. Jedlová v O. h.,
- stížnost pí. Kovářové ohledně přístupu na pozemky p. č. 780/1 a 917/1, oba v k. ú. 

 Deštné v O. h., a to včetně odpovědi,
- žádost p. Tyburce o prodej bývalé služebny cizinecké policie na Šerlichu,
- žádost SKI Skuhrov n. B. o prodej pozemků parc. č. 1811/3 a 1811/7, oba v k. ú. Deštné v O. h.  
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Zastupitelstvo obce schválilo:
- podání návrhu na exekuci důchodu p. Gudzana, 
- zřízení zástavního práva na nemovitost p. Lörincze čp. 282,
- žádost o dotaci z POV na rekonstrukci veřejného osvětlení pod  kostelem ve výši 250.000,- Kč,
- ing. Nováčkovi:
  a) výstavbu Chalupy na Staré cestě dle předložené projektové dokumentace 

  pro územní řízení z Ateliéru Chadima. Její výšku, hmotu, venkovní vzhled a osazení 
  v terénu.

  b) napojení Chalupy na Staré cestě na vodovod a kanalizaci včetně realizace přeložky 
  vodovodu dle podmínek obce,

  c) umístění Chalupy na Staré cestě na obecním pozemku p. č. 1964/1 v k. ú. Deštné v O. h.  
  dle předložené projektové dokumentace pro územní řízení z Ateliéru Chadima,

  d) pro Chalupu na Staré cestě sjezd z místní komunikace p. č. 1968/2 na p. č. 663/1, 
  oba v k. ú. Deštné v O. h.

Zastupitelstvo obce uložilo:
- radě obce zjištění možnosti vybudování kulturního sálu.

V Deštném v Orl. horách dne 10. 1. 2008 

Upozornění pro příjemce dávek sociální péče
Příspěvek na péči
Příspěvek na péči je vyplácen podle zákona č. 108/2006 Sb., o sociálních službách, tento 

zákon byl novelizován  zákonem č. 261/2007 Sb., o stabilizaci veřejných rozpočtů.
Změny platné od 1. 1. 2008 – příjemce příspěvku na péči je povinen obecnímu úřadu obce s 

rozšířenou působností písemně ohlásit den nástupu k pobytu ve zdravotnickém zařízení ústavní 
péče (např. v nemocnici, léčebně dlouhodobě nemocných, psychiatrické léčebně, lázních aj.). 
Výplata příspěvku se v těchto případech zastaví, pokud pobyt v uvedeném zařízení trvá po celý 
kalendářní měsíc. Příslušnému obecnímu úřadu je potřeba též ohlásit den ukončení pobytu 
a výplata příspěvku se obnoví. V případech, že povinnost tohoto oznámení nemůže splnit 
příjemce příspěvku na péči, pak tuto povinnost plní osoba nebo poskytovatel zajišťující péči.

Dále upozorňujeme příjemce příspěvku na péči na povinnost písemně ohlásit příslušnému 
obecnímu úřadu obce s rozšířenou působností do 8 dnů změny poskytovatele pomoci.

Zároveň upozorňujeme, že přestože to zákon vysloveně neukládá, je potřeba úřadu, který 
vyplácí dávku příspěvek na péči, nahlásit i úmrtí pečované osoby. Úmrtím oprávněné osoby 
vstupují do dalšího řízení pečující osoby v pořadí, ve kterém jsou uvedeny v § 16 zákona 
č. 108/2006 Sb., o sociálních službách, ve znění pozdějších předpisů.

Příjemce příspěvku na péči je, dle § 21 zákona č. 108/2006 Sb., také povinen ohlásit 
příslušnému obecnímu úřadu obce s rozšířenou působností změny ve skutečnostech 



5

rozhodných pro nárok na příspěvek, jeho výši nebo výplatu (rozumí se změna bydliště, změna 
pečující osoby, pobyt v nemocnici, odchod do domova důchodců aj.). 

Za rok 2007 Městský úřad Dobruška, odbor sociálních věcí a zdravotnictví vyplatil na dávkách 
sociální péče, příspěvek na péči, 40 175 000 Kč, celkem byl vyplacen 749 osobám.

 Ing. Ivana Matoušová, vedoucí OSVZ

Z historie
První lyžařské závody v Sedloňově
V druhé polovině 19. století se i v Českých zemích začínají objevovat nesmělé pokusy 

zavedení lyžařského sportu a lyží jako dopravního prostředku pro horské oblasti.
Využití pro práci při správě panství si byl vědom sedloňovský nadlesní Max rytíř von Uiblagger, 

který s podporou opočenské vrchnosti 
zaváděl tento dopravní prostředek pro 
lesníky a drvoštěpy.

První lyže vyráběl v Sedloňově truhlář 
Hartman. Von Uiblagger se staral 
o výcvik personálu, ale i dětí a zájemců.

V neděli odpoledne 14. 2. 1897 
se konal v Sedloňově pod patronací 
Josefa knížete Colloredo-Mansfelda 
lyžařský závod o ceny. Pořadatelem byl 
nadlesní Max rytíř von Uiblagger. Kromě 
lesnického personálu závodilo 34 
chlapců ze Sedloňova a 8 z Olešnice.  

Knížecí personál jel trasu dlouhou 11,7 km s převýšením 300 m. Trasu zdolali při špatném 
počasí za 1,5 hodiny. Větší chlapci měli trať dlouhou 3,4 km a první byl v cíly za 28 minut. 
Nejmenší děti zdolávali trať dlouhou 1 km, a to za 8 minut. Po skončení závodu následovala 
hymna a večer pak tancovačka.

Sedloňovský závod patří k nejstarším akcím toho druhu u nás. A také díky jeho přispění se 
lyžování stalo pro horaly oblíbeným a výborným dopravním prostředkem v zimním období. 

U příležitosti výročí prvního lyžařského závodu v Orlických horách se každoročně organizuje 
závod lyžníků v Sedloňově.   

Bohumír Dragoun, foto JaK

Závodní lyžování v naší obci po roce 1945
Po 2. světové válce se lyžování v naší obci rozvíjelo zprvu jen pomalu. Samozřejmě, že my 

děti jsme lyžovaly, ale původně jenom tak, jak to bylo tenkrát všeobecným jevem. Obyčejné 
lyže bez hran a řemínkové vázání se zapínáním vzadu. Na tom jsme sjížděli různé břehy nebo 
závěje, kterých tenkrát bylo jaksi hodně. Dole se potom zatočilo více, či méně mistrovsky. 
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Pokud jsme lyžovali na louce, byla oblíbená tři místa. Tradiční Marta naproti hotelu Praha, 
potom louka pod dnešním Orličanem, nebo takzvaná Šenkahonzla láne (Michelova louka).

Soboty byly pracovní, a tak až na výjimky přijelo několik málo lyžařů linkovými autobusy 
většinou až v neděli. Konkrétně to vypadalo tak, že zastavil poloprázdný spoj od Dobrušky, 
Nového Města, nebo Rychnova, vystoupilo pár lyžařů a zamířili na Martu. Pravidelně jezdila 
první poválečná parta, která už na lyžích i závodila. Byli to výborní a noblesní lyžaři, po kterých 
jsme si my kluci dokonce dávali i jména.

Byli to Jirka Vacek, Božka Forejtek a Vlasta Köhler z Dobrušky, Franta Feist ze Solnice, Jirka 
Dobiášovský z Rychnova, Jindra Hartman z Nového Města a podle okolností i několik dalších. 
Tato skvadra bydlívala na Albě u starého pana Štanglera.

Lyžovalo se tenkrát i na závodní sjezdovce, zvláště když se chystalo oblíbené vyvrcholení 
sezóny, „Pohár Orlických hor“. Tento závod byl snad celosvětově výjimečný v tom, že se 
jednalo o dvojkombinaci běhu a 
buď obřího, či speciálního slalomu. 
Konkurence bývala velká, a pokud 
vím, nikdy se nepodařilo nikomu 
místnímu zvítězit. Teprve o hodně 
později v roce 1965 (kdy už se 
jezdily závody jenom ve slalomu) 
se podařilo vyhrát mně, v roce 
1969 Zdeňku Jelenovi a v roce 
1973 Frantovi Prouzovi. 

Ale ještě k té původní partě 
Forejtek, Vacek a další. Tito 
chlapíci se nestarali jen o svoje 
lyžování, ale pomáhali také nám, 
nastupující mladé generaci. 
Pořádali závody, organizovali brigády (na sjezdovkách, slalomové tyče z přírody) a hlavně nám 
obstarávali lyže, vosky a vázání, což byl tenkrát nedostatkový materiál. Já osobně jsem měl 
první pořádné lyže od pana Prouzy „Prouzovky“ a vyhrál jsem na nich celou řadu žákovských 
závodů asi proto, že už měly kovové hrany.

Na domě u Prouzů byl velký nápis: František Prouza – sport – závod, viditelný už z hlavní 
silnice. Starý pan Prouza, tenkrát vlastně mladý, měl opravdu sportovní srdce. Lyže nám 
opravoval zdarma, a když jsme si hráli na zaháněnou, většinou nevydržel, vyběhl z dílny mezi 
nás a za každou stranu jednou nebo dvakrát hodil. A když jsme jeli na hokejový turnaj do 
Nového Města, vyrobil pro celé družstvo hokejky zdarma. Nicméně nastoupivší komunistické 
zřízení rozdrtilo i malé samostatné řemeslníky, a tak tato vesměs sportovní dílna skončila.

Dostáváme se postupně do období kolem roku 1960. Ohromnou zásluhu na lyžování měl 
tehdy mladý ředitel školy Honza Nekvapil. Dokázal podnítit a v pravém smyslu slova vyhecovat 
nejen školní mládež, ale i nás starší. Obětavě organizoval veškerou tělovýchovu a lyžování 
zvlášť.

Foto asi z r. 1970
Od leva: Joska Pohl, Karel Klícha, Joska Pleger, Marcela Štěpánová, Franta Prou-
zů, Láďa Stieber, Jirka Donátů. Sedící děvče neumíme indentifi kovat.
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V roce 1960 byl na Martě postaven první lyžařský vlek. To se pochopitelně odrazilo 
na stoupající úrovni závodního lyžování. V té době byly našimi novými vzory Karel Pacák 
z Třebechovic, Jirka Porkert a Karel Štursů z Hradce Králové. Postupně jsme jim začali 
konkurovat i my mladší. Velmi dobře jezdil Tonda Jablonský, Ivo Koštůr a Alfréd Kleinerů. Alfréd 
dělal výborně především běžecké lyžování.

Já jsem šel v roce 1963 pracovat na lyžařský vlek a pravidelně jsem pořádal závody ve 
slalomu. Dosažené časy byly vzápětí vylepeny na okně lyžařského vleku. Jednou ujel Jardovi 
Kleinerovi autobus, a aby nepromeškal závody, přiběhl ze Skuhrova pěšky. Ještě dnes si 
pamatuji, jak jsem naprosto výjimečně zmáčkl stopky o nějakou tu desetinku dříve, a jak Jarda 
slavil celý šťastný vítězství. V této době se objevila nová, velmi početná generace. Byl to Joska 
a brzy též Milan Pohlů, Láďa Stieberů, již zmíněný Jarda Kleinerů, Ivan Páchů, Franta Prouzů, 
Joska Pleger, Jirka Donátů, Edlik Postlerů, Bohuna a Bohouš Švecovi. Za zvláštní zmínku 
stojí Brigita (Květa) Junková. O několik roků později studovala Masarykovu univerzitu v Brně 
(tenkrát UJEP) a podávala takové výkony, že jsme je s hrdostí mohli sledovat v novinách.

 (pokračování příště)
Slávek Liebich

Proč vleky – Na Martě?
Tato otázka byla kladena v těchto dnech – Rozhlasem Hradec Králové, - který navštívil naši 

obec. Odkud pochází tento název?
Už dříve jsem si o tom údaje ověřila u starousedlíků německé národnosti, kteří po válce 

odtud museli odejít. V našem muzeu máme starou fotografi i hotelu – Praha – z let 1930, který 
v průčelí nese název – Hotel – Pension Villa Martha.

Vystavěl ho 
August Dörner a 
nazval po své dceři 
– Marta. Jeho bra-
trem byl Severin 
Dörner, z hospůd-
ky U Šedého vlka 
/Zum Albabache/, 
kde podle vyprá-
vění bývalo veselo 
a kterou vedla jeho 
žena, svérázná 
hostinská Liese. 
Později jim patřil 
i Panský dům /Her-
renhaus/ sloužící 
k ubytování hostů 
a přilehlé pozemky, 
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kde jsou dnes lyžařské svahy. Dnes Penzion Květa.
A kdybychom do historie zašli ještě dále, zjistili bychom, že v tomto domě žil se svoji rodinou 

Edmund Kadlík, který tu v místech, kde je dnes chata Domov, založil roku 1873 sklářskou huť, 
jež jako poslední v Orlických horách zanikla 1910.

A podle těchto okolností by mohla být odvozena i odpověď.
Ehrentraut Čermáková

Karolínina huť – poslední sklárna v Orlických horách
Historie Karolíniny hutě v Deštném - Zákoutí žije stále ve stínu svých slavnějších kolegyň, 

zejména těch z počátků sklářství v Orlických horách. Huť založil Edmund Kadlík – sklářský 
mistr, který do Orlických hor přišel ze sklárny Marienwald na Posekanci u Chrudimi. U nás v 
Orlických horách začal nejdříve jako nájemce Annenské huti u Luisina údolí. Odtud přesídlil do 
Deštného - Zákoutí, kde v červenci roku 1873 začal stavět Karolíninu huť. Spolu s Edmundem 
Kadlíkem zdejšími sklárnami prošel i jeho bratr Jan. Huť v Zákoutí si Jan od svého bratra pronajal 
a  pojmenoval ji podle své manželky – Karolíny, Sklárnu vlastnil Edmund Kadlík až do roku 1901, 
kdy ji prodal. Dalším vlastníkem se stal majitel 
solnického panství Wilhelm svobodný pán 
z Königswarter. Ten ji vlastnil do roku 1903, 
kdy ji prodal Bohumilu Královi. Další prodej 
huť čekal v roce 1907, kdy ji kupuje Max John. 
V únoru – přesně 26. února – 1910 probíhá na 
Karolínině huti poslední tavba skla. Huť je pak 
pro fi nanční potíže 29. 10. 1910 poslána do 
konkurzu a v listopadu téhož roku je prodána 
Josefu Hübnerovi. Od něho objekty hutě 
i s pozemky kupuje v roce 1919 August 
Dörner, který v roce 1924 přenáší vlastnická 
práva, v té době již bývalé huti, na Severina 
Dörnera. Ten nemovitosti a pozemky vlastní 
až do roku 1948. 

Karolínina huť fungovala tedy jako sklárna 
plných 37 let a s její poslední tavbou skla 
prakticky končí výroba skla v Orlických horách. 
V její historii se střídala období rozmachů 
i stagnací. Podle nalézaných střepů musel 
být její výrobní artikl poměrně široký. Huť 
své výrobky prodávala i do zahraničí. Velmi 
často je zmiňována její na tehdejší dobu velká zakázka z Londýna (rok 1889) a objednávky 
sklářských výrobků z Ameriky a Orientu.

Vzhledem k tomu, že část objektů bývalé sklárny v Deštném - Zákoutí je zbourána a stojí zde 
již jen pila, bývalý sklad skla (dnes Penzion Domov) a dům majitele sklárny (penzion Květa), 
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postupem času zapomeneme na to, že zde kdy sklárna byla. Probíhá zde i nová výstavba, 
která zapříčiní odvoz zeminy, terénní úpravy atd., a celé místo se tak postupně změní 
k nepoznání. Za pár let budeme těžko shánět materiály, jak huť vypadala, co se zde vyrábělo 
atd. Již dnes vidím, po necelých třech letech dokumentování vývoje této sklárny, jak se obtížně, 
a to je pouze necelých sto let od jejího uzavření, shání materiály. Pamětníci, kteří by si mohli 
na něco ze života hutě vzpomenout, již zemřeli, skla zbylo velmi málo a obrazová, fotografi cká 
a jiná dokumentace, pokud nějaká byla, byla jako staré nepotřebné „krámy“ vyhozena. Je tedy 
třeba zachytit poslední střípky z historie pro Orlické hory tak významného podniku. Přestože 
mi všichni zasvěcení říkali, že o Karolínině huti v Deštném - Zákoutí prakticky již nic neexistuje, 
nechtěl jsem se nechat odradit. Ba naopak mne toto tvrzení ještě více motivovalo k nelehké, 
často skoro detektivní práci. A dnes jsem rád, že jsem nepolevil. Výsledky se pomalu dostavují. 
Rád bych ale nashromáždil pokud možno vše, co je v současné době ještě dostupné. Mohly 
by to být např. další staré pohlednice ze Zákoutí, kde by byla sklárna zachycena, jakékoliv 
jiné dokumenty o sklárně a životě v ní, výuční listy, plány staveb, reklamní letáky, katalogy 
výrobků, účetní knihy, fotografi e sklářů a ostatních pracovníků na huti atd. Uvítal bych možnost 
vyfotografovat si staré sklo po babičce, prababičce, které bych pak mohl srovnat se střepy 
nalezenými v okolí Karolíniny hutě. Prostě sebemenší drobnosti, které by mi pomohly dostat 
se v mém bádání zase o krůček vpřed. 

Všechny, kdo by mi poskytli cokoliv z výše jmenovaného, včetně skla, ubezpečuji, že 
mi nejde o přemlouvání vlastníků k prodeji těchto artefaktů, ale pouze o jejich náležitou 
dokumentaci. Rovněž zde chci upozornit, že bude i v případě zamýšlené publikace 
výsledků bádání zachována naprostá anonymita lidí, kteří mi věci poskytli. 

Všechno toto mé počínání se děje za podpory Muzea sportů a řemesel v Deštném v Orl. 
horách. Pokud se chcete ujistit o mých naprosto čestných úmyslech, je tedy možno se na moji 
osobu informovat u pana ředitele muzea  Dr. B. Dragouna. Objevíte-li někdo něco, i podle Vás 
třeba pouhou maličkost, kontaktujte mne na následujících telefonních číslech: 494 532 043 (po 
sedmé hodině večerní), nebo na 603 839 881 (po celý den). Dále je mi možné zaslat email : 
fotofugas@seznam.cz , nebo psát na níže uvedenou adresu. Každému se ozvu. 

Pro inspiraci přikládám fotografi i skla vyrobeného na Karolínině huti.
Ing. Vladimír Homolka

Štemberkova 470
516 01  Rychnov n. Kn.

Krajka
Paličkovaná krajka z Orlických hor a jejího podhůří je evropský fenomén. Krajka se vyráběla 

po celém kontinentu, ovšem vyšla z různých kulturních tradic.  Tyto  v sobě překrásným 
způsobem spojuje „Vamberecká krajka“.   Do našeho kraje přivezla krajku západoevropskou 
vdova po majiteli panství Magdalena z Grambů. Ovšem tato technologie se v Podorlicku 
uchytila právě proto, že byla již známa a užívána. A tak se vlastně dostaly do našeho regionu 
nové západoevropské vzory, které si osvojila místní komunita a dále je rozvíjela.  Vamberecká 



10

krajka prošla složitým vývojem. Snad nejzajímavější je přechod od tradiční lidové krajky po 
řemeslnou výrobu a následnou uměleckou krajku, která dobyla svět. Vamberecko a snad ještě 
některé regiony v Polsku a na Slovensku představuje ostrůvek živoucí lidové tvorby. Zde se 
nejedná o oživované řemeslo, ale o stále živou řemeslnou výrobu. Na západ od nás je velmi 
silné krajkářské hnutí, ale není namnoze předáváno přímo, ale věnují se mu lidé staršího věku 
jako oživované tradici. A právě touto „nekomerční“ tradicí  je „Vamberecká“ krajka výjimečná.

O udržení krajkářské tradice  se již od dob monarchie stará Krajkářská škola (založena 1889). 
Ta původně vyučovala řemeslu obyvatele regionu, kteří se posléze  krajkářstvím živili a nebo 
jen využívali jako přivýdělek v zimním období.  Krajkářská škola přežila těžká období našich 
moderních dějin a pracuje ještě dnes, ovšem jako příspěvková organizace Města Vamberka. 

Snaží se vzdělávat v krajkářství veškeré vrstvy obyvatelstva včetně dětí. Tak se zasazuje 
o udržení živoucího řemesla. Vyučuje řemeslu kolem 120 lidí, a to nejen ve Vamberku, ale 
také v „krajkářských“ vsích v okolí na tzv. pobočkách. Tak se udržuje výroba ve svém tradičním 
prostředí, tj. na venkově, kde se výrobě věnují celé rody.

Muzeum krajky ve Vamberku je pobočkou Muzea a galerie Orlických hor v Rychnově nad 
Kněžnou. Během své existence nashromáždilo ve svých sbírkách mnoho tisíc předmětů 
dokumentujících vývoj krajky v našem regionu. A to od tradiční lidové krajky až po krajku 
moderní. Muzeum je jediné dlouhodobě pracující vědecko-výzkumné zařízení v ČR 
specializované na tuto oblast. Spolu s UPMu v Praze má ve svých sbírkách stěžejní prameny 
pro poznání této problematiky. Kromě vědecké a akviziční činnosti zajišťuje také činnost 
výstavní, a to prostřednictvím své stálé expozice v prostorách muzea ve Vamberku či jinde 
u nás a v zahraničí. 

Výrobky z paličkované krajky naleznete také ve sbírkách muzea v Deštném.
Bohumír Dragoun

Poděkování
Děkujeme ještě zvláště touto cestou paní Marii 

Ševcové za mnohé cenné staré věci, které darovala 
našemu muzeu. Ty byly nalezeny při přestavbě chalupy 
po jejích rodičích – starousedlících v Zákoutí. Cenné 
o to více, že pocházejí od nás, z našeho kraje. Nejvíce 
nás těší starobylý, dřevěný selský stůl, který s rohovou 
lavicí vytváří představu světnice ve staré chalupě u nás 
na horách a za který vždy zasedla početná rodina k 
jídlu, k vyprávění, ale také k práci podomácku – výroba 
lubových krabiček, což bývala obživa horalů v zimním 
období. Po večerech se dralo peří, sousedky se tu 
scházely u stolu. Tato část našeho muzea vytváří také 
pocit domova – zázemí, naši předkové tak nacházeli 
vnitřní klid, tak potřebný k spokojenému životu.

Jsou tu ještě další věci, které paní Marie Ševcová 
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věnovala našemu muzeu: šatstvo, máselnice, hračky, stará truhla, kolovrat, svaté obrazy, 
petrolejová lampa, kříž … to vše v dnešní době lidé zpeněží. Patří jí náš dík!

Zároveň děkujeme i dalším lidem – dárcům, kteří průběžně doplňují muzejní sbírky, a tak se 
prostředí muzea neustále mění a rozšiřuje. 

Ehrentraut Čermáková, foto JaK

Ze školy
Dětství musí být uloženo někde v nás, protože kam by se jinak podělo...

Augustin

...asi je to pravda. 19. prosince jsme si v MŠ udělali vánoční posezení s rodiči a dětmi. Bylo 
to moc prima. Rodiče se se svými ratolestmi zapojili do zábavných činností a her. Mohli své 
děti vidět z jiného úhlu. Dětičky jim za to zazpívaly vánoční písně, koledy, zarecitovaly básně 
a zatančily „Dva mrazíky“. 

Vánoční atmosféru umocnila sváteční tabule s adventním věncem a cukrovím, které přinesly 
děti, ovocem a voňavým čajem.

Není větší radosti, než vidět své děti šťastné. Děkujeme všem a přejeme krásný nový rok 2008.
učitelky MŠ

Vánoční turnaj ve stolním tenise
I letos jsme pro žáky uspořádali Vánoční turnaj ve stolním tenise. Zúčastnilo se 25 dětí

z 2. stupně.
Na 1. místě se umístil Zdeněk Bíma (7. roč.), 2. místo obsadil Jirka Balcar (9. roč.) 

a na 3. místě skončil František Pazderník (8. roč.). Gratulujeme! 
Lenka Hepnarová

Turnaj v „Člověče, nezlob se!“
Ve čtvrtek 31. ledna 2008 proběhl na základní škole jako zpestření posledního dne 1. pololetí 

turnaj ve hře „Člověče nezlob se!“. Pro své spolužáky ho uspořádali žáci 8. ročníku – Jana 
Matějů, Kuba Holoubek a Martin Kubíček.

Mohl se přihlásit každý z 1. i 2. stupně školy. Účastníci byli rozděleni do 11 skupin po čtyřech 
nebo po pěti členech. Postoupil vždy jen ten, kdo jako první doběhl se dvěma fi gurkami do 
domečku. Poražení museli zpátky na vyučování. Do fi nále postoupilo 6 žáků – Týna Fiedlerová, 
Dominika Janoušková, Zdeněk Bíma, Barbora Izáková, Denisa Cejnarová, Monika Hryzlíková. 
Po dlouhém a namáhavém boji vyhrála Bára Izáková. Vítězka dostala chutnou cenu a gratulaci. 
Blahopřejeme!  

pořadatelé
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Měli jsme návštěvu...
Na tento den se žáčci 1. třídy velmi těšili. Přišli za nimi totiž jejich kamarádi ze školky, aby se 

podívali, co všechno už prvňáčci umí. Právě probíhala hodina českého jazyka.
Školáci se moc snažili. Ukázali dětem, co už dokážou přečíst, vyluštili doplňovačku, hledali 

a podtrhávali slova.  Přednesli básničku na procvičení prstíků před psaním a předvedli, jak se 
učí psát nové písmenko.

Dětičky ze školky jim za odměnu zazpívaly pěknou písničku.
Vlasta Pacholíková

Lyžařský kurz
Od  9. do 15. ledna 2008 se žáci 7. ročníku zúčastnili lyžařského výcviku. Přálo nám pěkné 

počasí. Děti se zdokonalily v technice sjezdového lyžování. Seznámili se se všemi sjezdovkami, 
navštívili jsme Horskou službu. Formou besedy se poučily o chování na horách, nebezpečí hor, 
jak se zachovat v případě úrazu. 

V pondělí jsme lyže vyměnili za běžky. Nejdříve jsme si je řádně připravili, namazali a pak se 
vydali na osmikilometrovou túru kolem Deštného a Ošerova. 

Výcvik jsme zdárně zakončili ve středu.  
Lenka Hepnarová

Zápis do 1. třídy
Pro nové prvňáčky jsem letos připravili „Zápis se Sněhurkou“. Proběhl 23. ledna 2008. 

Děti plnily tradiční úkoly 
– počítaly, pojmenová-
valy geometrické tvary, 
malovaly a vybarvovaly, 
neminulo je ani psaní 
tvarů. Všechny úkoly 
byly podkresleny téma-
tikou pohádky Sněhurka 
a sedm trpaslíků. I tady 
všichni předvedli, jak 
jsou šikovní. Bez problé-
mů Sněhurčiny trpaslíky 
pojmenovali. Bez osty-
chu přidali pěknou bás-
ničku i písničku. To vše 
plnili před zraky učitelů 
a svých rodičů, kteří je k 
zápisu doprovodili.

Dětem bude tuto 
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událost připomínat pamětní karta s postavami z pohádky a dárečky, které jim připravili starší 
spolužáci a SRPDŠ. Všem moc děkujeme! Díky patří i děvčatům z deváté třídy – Monice 
Hryzlíkové, Žanetě Michalčíkové, Anetě Šritrové a Lence Zábranské, které nám s pohádkou 
rády pomohly.

Do 1. třídy jsme zapsali tři děvčata, která navštěvovala i naši mateřskou školu. 
Co prvňáčkům popřát? Aby se jim ve škole líbilo a přinášeli domů co nejvíce usměvavých 

jedniček.
Jana Rémišová, foto archiv ZŠ a MŠ

Láskyplné recitování
14. února, u příležitosti dne svatého Valentýna, patrona zamilovaných uspořádala naše 

základní škola soutěž v recitaci básniček opěvujících, zatracujících, či popisujících lásku.
Celoškolnímu kolu předcházela kola třídní. Z každého ročníku vybrali žáci své dva nejlepší 

recitátory, aby ti těm ostatním ukázali, že právě u nich se intonuje nejlépe. Jak se nakonec 
ukázalo, utkali se opravdoví mistři! Bylo velmi obtížné vybrat nejprocítěnější přednes. Avšak 
účinkující netrpělivě dotírali na porotu, aby již vyřkla svůj verdikt. A tak zaznělo jméno vítěze 
– stala se jím Nikola Horváthová z 8. třídy. Gratulujeme! 

Starší žáci si vybírali básničky sami, mladším s tím pomáhaly paní učitelky. Vznikl tak soubor 
různorodých textů, jež by bylo škoda jen tak zahodit. Proto jsme se rozhodli všechny básničky 
sepsat a vytisknout tzv. Láskyplnou sbírku. Pokud byste měli zájem do ní nahlédnout, budete 
mít možnost na připravovaných Velikonočních dílnách. Tam si budete moci sbírku i zakoupit.  

Hana Pavlíčková

Vaření
V rámci pracovního vyučování se 

učí dívky vařit. Učí se připravovat 
jídelníčky, nakupovat, vařit zdravě, 
stolovat a následně i mýt nádobí 
a uklízet po sobě.Tentokrát  vařily 
rajskou polévku, kuřecí přírodní řízek 
se zelím a bramborovými knedlíky 
a jako dezert zmrzlinový pohár s 
ovocem, šlehačkou a čokoládovou 
polevou. Dívky si vedly velice 
zručně, byla to hostina jak se patří. 
Nezapomněly ani na své spolužáky 
a učitelé, kterým daly ochutnat. Vůně 
se linula po celé škole.

Lenka Hepnarová, foto archiv ZŚ a MŠ
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Pozvánka na Velikonoční dílny
Základní škola a Mateřská škola Deštné v O. h. pro Vás připravuje Velikonoční dílny. Pro 

pořádání akce jsme se rozhodli poté, co jste svou příjemně obrovskou návštěvností opakovaně 
ukázali zájem o obdobnou akci konanou před Vánoci.    

Velikonoční dílny však nebudou pouze kopírovat svého dříve „narozeného“ sourozence. 
V programu bude možno nalézt rukodělné dílny, na něž jste již zvyklí, budete si však moci 
koupit i hotové výrobky. Na tom, aby bylo z čeho vybírat, děti již pracují. Můžete se těšit na 
různá přáníčka, kraslice, výšivky, pomlázky atd. Připravuje se i divadelní představení.    

Akci pořádáme ve středu dne 19. března. Všichni zájemci, zvědavci i zpřízněnci  – jste 
srdečně zváni! Podrobnější informace se dozvíte včas z plakátů. 

Hana Pavlíčková

Inzerát 
Školní jídelna při ZŠ a MŠ Deštné v Orlických horách přijme kuchařku.
 Nástup možný od 25. 8. 2008.
 Zájemci se mohou hlásit v kanceláři školy nebo ve školní jídelně.

Úvahy ze školních lavic
Děti rostou a s nimi roste i jejich myšlení. Již se neobjevují kaňky, ale zdravé, někdy i velmi 

přiléhavé myšlenky.

• V apatyce na myšlení žádné koření není.
• Vládní prohlášení ještě nemusí být vůlí lidu.
• Hlasování je na nic, když mezi moudrými u hlupáků je jeden navíc.
• Je doba dobrá, špatná, nebo pitomá? Je podle toho, co komu 

 vynese.
• Stoupáme-li stále výš a výš, tím hlouběji můžeme spadnout.
• Neboj se a nebudeš mít strach.
• Nikdo se ze svých hříchů nezpovídá nahlas.
• I v parlamentě se vedou řeči, které nestojí ani za řeč.
• Je zajímavé, že ve vetešnictví najdeme to, co nejvíce potřebujeme.
• Člověče, mysli na život, mysli na srdce!

HP
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Z kultury
Vánoční koncert v Deštném 
Ve čtvrtek 28. 12. 2007 

pořádala Obec Deštné za 
podpory diecézního střediska 
Vesmír vánoční koncert. Již 
druhým rokem tady vystupoval 
pan Svědík s dcerou Gábinou 
a Eliškou Machačovou, která je 
doprovázela zpěvem. Připravili 
si vánoční pásmo doplněné 
vtipnými replikami na zamyšlení. 
Hodinový koncert byl hezkým 
zpestřením vánočních svátků 
tady v Deštném. Ale přesto přišlo 
více rekreantů než místních. 
A to je velká škoda, protože to 
byl krásný kulturní zážitek.

Eliška Kollárovičová

Koncert(ek)
„A je to tady!“ Tahle věta napadla skoro každého, kdo trávil konec roku na Vesmíru. Den 

31. 12. je vždycky něčím zvláštní, ale pondělí 31. 12. 2007 bylo obzvlášť jiné. V někom se probudila 
nervozita, protože připravoval program na večer, někdo přemýšlel, co v noci podnikne, ale pro 
docela hodně lidí byl samotný probděný večer daleko. Právě tato skupina nadšených si pro 
nás připravila něco báječného. Koncert! Když jsem se s někým na tohle téma bavila, zmiňovali 
se o ‚koncertku‘. To nebyl žádný „koncertek“, ale opravdový živý, velký koncert! Moc jsem se 
těšila na chvíli, kdy moje 
kamarádky a kamarádi 
pod vedením Terezky 
a Jirky Šimonových 
začnou zpívat.

Vešla jsem do kostela 
Máří Magdaleny v 
Deštném, zaplula do 
lavice a nedočkavě 
čekala na první tóny. 
„A je to tady!“ napadlo 
mě podruhé. Kostel 
plný lidí ztichl a nechal 
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se unášet známými i novými melodiemi. Přiznám se, já osobně jsem seděla zaposlouchaná 
do hudby a na nic nemyslela. Je to skoro k nevíře, co skupina okolo 20 holek a kluků zvládla 
během pár dní nacvičit. Program byl krásně pestrý hudebně i slovem. Musím uznat, že dobře 
vybraná komentátorská dvojice zážitek ze silvestrovského podvečera ještě umocnila.

Celý koncert mě nadchl a po cestě zpátky na Vesmír jsem zapomněla na nervozitu 
z večerního programu. Pobrukovala jsem si svoji oblíbenou písničku Narodil se krásný syn 
(kterou měli tak nádherně připravenou, že jsem musela použít papírové kapesníčky...) a běžela 
vstříc sněhovému boji. 

Když tak na to všechno vzpomínám, vrací se mi parádní hudební zážitky, jako by ten koncert 
byl včera, ale sešit s francouzštinou ležící přede mnou na stole mě varuje a budí z malé 
nostalgie. Tak zase za rok...

Tereza Macková (Kutná Hora)

Silvestr na Martě I, tak jak jej objektivem zachytil Jarda Karban
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Divadelní spolek Kačenka připravil premiéru nové divadelní hry od 
Františka Ringo Čecha – Titanik 

Náš divadelní spolek KAČENKA letos oslavuje 10 let svého působení. První divadelní 
představení jsme uvedli 4. dubna 1998 na „divadelních prknech“ tehdejšího sálu hotelu 
Národní dům zde v Deštném v Orlických horách. Shodou náhod se jednalo také o divadelní hru 
Františka Ringo Čecha. Hráli jsme jeho „Dívčí válku“. Režie se ujala tehdejší  starostka Václava 
Domšová. Uběhlo dlouhých deset let, během nichž jsme uskutečnili sedm premiér (TITANIK 
je osmá) různých divadelních žánrů, převážně komedií a pohádek. Většina posledních her 
dosáhla až čtyřiceti repríz (nejvíce – 42 – „Princové jsou na draka“).  

To je na úvod k našemu výročí. Další a obsáhlejší ohlédnutí bude v příštím čísle 
„DEŠTNÍKU“.

V premiéře v neděli 10. února 2008 jsme uvedli hru od Františeka Ringo Čecha „TITANIK- 
Pravda o zkáze Titaniku aneb kdo jinému jámu kopá sám do ní padá…“ 

Hru jsme přizpůsobili našim podmínkám a doplnili písničkami, které zpívají naši herci. 
Hudební podklad vytvořil a nahrál Pavel Matyáš, jenž si zaslouží poděkování za to, že nám 
ve značně omezeném čase vytvořil velice zdařilé hudební základy. Hudba se dále upravila 
a písničky se nazpívaly v technicky omezených podmínkách našeho divadelního spolku.    

V plánu byla  stavba skvělé scény a vytvoření dojmu, že i vy diváci se skutečně plavíte na 
„Titaniku“. Vzhledem k omezeným podmínkám našeho malého divadelního jeviště i hlediště jsme 
museli od úmyslu ustoupit a zrušit žádost o dočasné zapůjčení modelu Titaniku z Hollywoodu. 
Byl by problém sem jenom dostat komín a co pak to ostatní… Tímto se omlouváme Vám, 
našemu váženému publiku, ale budete se muset spokojit jen s náznakem scény…  

Dovolte citovat 
několik slov uvede-
ných autorem v úvodu 
hry: „Hra je progresivní 
a má světový primát v 
tom, že jsem se jako 
první dramatik zmocnil 
této největší námořní 
katastrofy v dějinách 
lidstva žertovnou for-
mou. Vycházel jsem 
z toho, co bylo, bylo, 
nedá se odestát, tak 
proč bychom se i na 
to nepodívali z té žer-
tovní stránky… Přáte-
lé na téma katastrofy 
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Titaniku byly natočeny kilometry fi lmu, byly vytištěny tisíce stránek knih a časopisů a pořád 
se nemůžou dohodnout, jak ke katastrofě vlastně došlo. Já Vám tady dnes předložím jednu z 
mnoha dalších hypotéz, jak si já a můj soubor myslíme (poz. Čechovo prozatímní divadlo), jak 
vlastně  ke katastrofě Titaniku jaksi jako došlo a jak se asi  tehdy udála. Ale přátelé, nevařím 
z vody, abyste si mysleli, že tady budu jaksi svoje bláboly realizovat… Jsem totiž, můžu se 
pochlubit, držitelem soukromého lodního deníčku kapitána Titaniku, ne toho ofi cielního, ale 
jeho soukromého deníčku, který si psal kapitán Titaniku sám pro sebe. Možná, že se zeptáte, 
jak jsem k němu přišel. I to vám mohu uspokojivě vysvětlit. Podívejte, byl jsem, je to již několik 
let, v létě s několika přáteli ve Dvoře Králové (dnes s přívlastkem „nad Labem“) navštívit míst-
nost, kde Václav Hanka našel proslulé rukopisy, no, a jak už to tak bývá, víte, jak ti obrozenci 
kvaltovali, aby již to rychle obrodili, neprošmejdili to tam řádně, já jsem prohlídnul onu místnost 
mnohem pečlivěji a tam v rohu pokrytý prachem ležel  ten deníček kapitána Titaniku, kde se 
tam vzal, co já vím, možná s Vermachtem, čert ví… Prostě byl tam, já jsem ho použil, zpracoval 
jsem ho do této hry“.

Vážení přátelé a čtenáři „DEŠTNÍKU“, náš divadelní spolek KAČENKA Vás srdečně zve na 
další  představení této divadelní hry, která bude reprízována v únoru a březnu. Těšíme se na 
vaši hojnou účast a přejeme vám  příjemný dojem z našeho představení a obrovské pobavení 
při vlastní hře.

Informace o konání dalších divadelních představení naleznete na plakátech a na webových 
stránkách našeho divadla – www.dskacenka.wz.cz nebo na www.destne.info   

JaK

Titanik
(Pravda o zkáze Titaniku aneb Kdo jinému jámu kopá)
Divadelní komedie Františka Ringo Čecha se dočkala premiéry v podání deštenských 

ochotníků v neděli 10. února 2008 v Deštném v O. h.
Soubor KAČENKA nastudoval tuto  komedii bravurně. Nejenže hra je vtipně napsaná 

lechtivým perem, jak jinak, když je z dílny zmíněného autora, ale kdo ji zná, tak při premiéře  
tady v Deštném musel žasnout. Soubor totiž odvážně dílo obohatil o hudbu a písně, a dokonce 
taneční kreace. Když se totiž začala pomaloučku linout notoricky známá melodie ústřední písně 
z fi lmu TITANIC Celine Dion   My heart Will go on - napadlo nás, že je to jen kulisa pro začátek. 
Jenže na pódiu se objevila Eva Fabiánová ml. - představitelka Susan (rejdařova milenka) 
a píseň zazpívala. Pustit se do takové klády bylo odvážné, nicméně klobouk dolů. Myslím, že 
to nikdo nečekal. Tam se chvíli nedýchalo. Začali jsme tušit, že je na co se těšit. A taky začal 
koncert. A nejen herecký, nejen pěvecký, nejen taneční - tam se totiž dělo lautr všechno. 

Celá scéna demonstrovala jakousi kocábku nazvanou GLACIER (ledovec), která pronásleduje 
– nenápadně – vyplouvající Titanik s úmyslem narazit do něj. Potopit Glacier, shrábnout tučnou 
pojistku a zachránit se na Titaniku. To je plán několika vychytralých lidí.

Arpád Lörincz v roli kapitána Morgana vypadal jak mořský vlk a diváky postupně dostával. 
A dostal je úplně, když úžasně zazpíval. Rejdař Chobodydes v podání Miloše Formana byl 
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dokonalý. Pokud jste zavřeli oči – opravdu jste viděli něco mezi Řekem a jakýmsi italským 
paznehtem. Petr Kovář – tak ten jako Giussepe Dambrovski opět nezklamal. Byl v roli infantilního 
blba tak dokonalý, že jste mu věřili i ty pomočené kraťasy.  I on se ve zpěvu neztratil a tanec s 
krokodýly byl skvělý. Jeho matku Vilmu s gráciíí zahrála paní Iva Páslerová - moc pěkně. 

Ovšem, když se na scénu vřítil maďarský gróf - Jiří Švejda ml. - nezůstalo od smíchu už 
jediné oko suché. V roli přímo zazářil. Korunu tomu všemu nasadil Jiří Ruprecht - Číňan  Ti-Ti. 
Perfektně nalíčen, s rákosnickým kloboukem a ve vietnamkách sklidil aplaus. K tomu velkou 
věrou  přispěla dokonale zvládnutá typická mluva. Po přestávce, kdy se děj začíná rozmotávat 
a na povrch vyplouvají různé propletence ve vztazích, objeví se na scéně Jitka  Hájková coby 
Tena Chobodydesová, manželka rejdaře, aby rozkryla podlé úmysly svého manžela. V roli 
ženy, která se vypořádá po svém s podvodem, byla přesvědčivá. Ovšem nejroztomilejší byl 
plavčík, občan Čech - Jakub Holoubek. Toho totiž, když vstoupil mezi tu sebranku, ve které 
se z každého nakonec vyklube někdo jiný, se chtělo litovat. Když se podaří Glacier dle plánu 
potopit a všichni si naivně nalezou na Titanic hnáni vidinou peněz a záchrany, dojde vám, kam 
si to nalezli a kam asi tak dojedou...

Celá hra byla obohacena o písně, které byly do děje opravdu citlivě vklíněné. Tím pádem  
jste měli pocit, že bez nich by to určitě nebylo ono. Svědčí to tedy o výborné režii a choreografi i. 
Úplnou pecku  ovšem zajistili pánové tancem na píseň Zrady kul od Těžkýho Pokondru 
(původně Boney-M  Daddy Cool). To už spadly brady všem. Umělecký dojem byl tak zdrcující, 
že jednou to divákovi nestačilo. Zkrátka, pánové se museli kroutit několikrát. Ale to tak, že 
pokaždé to diváka dostalo. Závěr patřil křehké Susan (Eva Fabiánová ml.), která opět svým 
zpěvem připomněla atmosféru fi lmového Titaniku. 

Za režii patří dík Elišce Kollárovičové, a jak jsem si přečetla na plakátku, choreografi e se 
zhostila Irena Lörinczová. Pan Karban se skvěle postaral o techniku a hudební spolupráci, ale 
jak mi sdělil, veškerou muziku připravil a dokonale namíchal Pavel Matyáš. I zde byla vidět 
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perfektní spolupráce. Co jsme my diváci neviděli, ale v závěru veřejně ocenili všichni účinkující, 
byla práce nápovědy. Za tou stály paní Eva Fabiánová a Irena Lörinczová. 

Nutno zmínit, že premiéra byla beznadějně vyprodaná a spousta lidí se do sálu nedostala. 
Pokud jste byli mezi nimi, rozhodně si nenechte ujít některou z repríz.  

Všem patří dík za úžasný večer! Přejeme spoustu vyprodaných repríz. 
JP, foto JaK

Myslivecký ples
V sobotu 12. ledna uspořádalo Myslivecké sdružení Sedloňov v hotelu Panorama v Deštném 

v O. h. ples. Tradičně jsme odstartovali plesovou sezónu v obci. Této kulturní akce se letos 
zúčastnilo mnoho obyvatel z přilehlého okolí a i více „dešteňáků“, což nás potěšilo. K poslechu 
a tanci hrálo již v místních podmínkách známé rockově zaměřené elektroakustické uskupení 
„Pro radost“, které si získává svým  hudebním pojetím stále více posluchačů. Je nám jasné, 
že tato hudba se nemůže líbit všem, jelikož svým stylem oslovuje střední a mladší generaci. 
A právě tato skupina lidí v dnešní době takovéto kulturní akce vyhledává a navštěvuje.

Hosté zaplnili parket s prvními tóny kapely. V tomto duchu se odehrál celý večer. Dalším 
obohacením pro všechny zúčastněné byla opět zvěřinová kuchyně v podání Čtvrtečkových 
a personálu hotelu Panorama a bohatá tombola.

Závěrem bychom chtěli dodat, že se ples vydařil a zúčastnění s námi strávili hodnotný 
a příjemný sobotní večer. A již teď srdečně zveme širokou veřejnost na náš další ples, který by 
se měl uskutečnit v lednu 2009.

Za MS Sedloňov Pavel Bural

Jaké plesy nás ještě v hotelu Panorama čekají?
14. 3. 2008 Ples Horské služby  od 20.00 hodin hraje skupina ERORRI
28. 3. 2008   Maškarní ples  od 19.30 hodin hraje skupina TROP

Milí čtenáři, spoluobčané !
Je to letos právě 4 roky, co jsem Velikonoce prožíval s jednotkou našich vojáků v Iráku a co 

jsem si mohl více uvědomit podstatu těchto obsahově největších svátků v roce. Tenkrát nebyl 
čas ani prostor a možnosti k nějakému velkolepému slavení. Klima bylo úplně jiné, než na jaké 
jsem byl do té doby zvyklý u nás v našich zeměpisných šířkách, naší kultuře, či z prostředí 
doma. To mne donutilo“ jít k podstatě významu těchto svátků.

A tak jsem více než jindy pochopil, že Velikonoce jsou SVĚTLEM V ŠERU, či TEMNOTĚ 
všedních dnů a celého života. Nemyslím si, že by celý život byl šerem, temnotou. Ale vidím, že 
je řada momentů (zvláště s přibývajícími roky si to uvědomuji), které se jeví, nebo přímo jsou 
neradostné, těžké, bolestné.

Poselství Velikonoc je, řečeno úplně očesaně a jednoduše, POSELSTVÍ O VÍTĚZSTVÍ! 
Poselství o tom, že jestli tu něco je, nebo bylo, co mne zotročovalo, JE TO VYŘEŠENO! 



21

Velikonoce totiž nejsou ničím jiným, než oslavou vysvobození. Toto vysvobození má 2 
významy: 

Ten starozákonní, tzn.  doby před Kristem, kdy Izrael – národ, ze kterého se měl narodit 
Mesiáš, byl zázračným způsobem, během jedné noc (VELKÉ NOCI) vysvobozen z 400 - 
letého otroctví v Egyptě. 

A ten novozákonní význam, že Ježíš Kristus (předpovídaný Izraelita) umřel místo všech lidí 
za jejich – i naše - chyby, hříchy a tím každého člověka vysvobodil, my říkáme z otroctví hřích a 
smrti (spasil – zachránil člověka, proto Spasitel – Mesiáš), tzn. že člověku dal možnost svobody 
a záchrany, kdy se může hlásit k transcendentálním přesaženým hodnotám - lásce, pravdě, 
spravedlnosti, dobru... To jsou všechno hodnoty, které se v osobě Ježíše Krista zosobnily. 

Jakýmsi „druhým“, a ne méněcenným dopadem této již 2 tis. let staré události je, že člověk 
tak dostal v osobě Ježíše příklad, že i bolest a dokonce smrt může být zhodnocena – může 
jí být dán smysl. To samozřejmě neznamená, že to jde samo, že se nám, když prožíváme 
něco těžkého, nevynořují otázky: proč mne to potkalo, nebo: to je ale nespravedlivé...atd. Ano, 
naším pohledem, který mnohdy nevidí kontext a objektivní realitu, protože nevidíme „dovnitř“, 
je mnoho nespravedlnosti. Velikonoce však říkají: vše má smysl a je proměněno... i to, co je 
lidsky nesmyl. Vše má smysl a cíl.

Vážení přátelé, proto jsou Velikonoce největšími svátky: jejich obsah se týká každého 
člověka na zemi. I toho, kdo si to neuvědomuje. Velikonoce říkají: jsi zachráněn, člověče! 

Jistě chápete, jak i paradoxně, ale hluboce mi vyznívalo prožívání Velikonoc v prostředí, již 
jmenovaného Iráku. Prostředí, kde bylo denně „slyšel smrt“ – střelba, nebezpečí atentátu ... 
Ano, byl to paradox, který v sobě obsahovaly právě ty první Velikonoce: mrtvý Kristus na kříži 
byl počátkem vzkříšení a tedy života.

Vážení spoluobčané, jednak vás moc zvu na společnou oslavu Velikonoc při bohoslužbách 
během Svatého týdne ve farním kostele sv. Máří Magdaleny v Deštném, ale především vám 
všem přeji, aby byly tyto svátky povzbuzením, novou nadějí a to i proto, že vám doma spolu 
bude dobře. Přeji vám, abyste je neprožívali „jen“ jako velikonoční pondělí. Velikonoce jsou 
víc, jsou ŽIVOT! 

Tomáš Hoffmann, administrátor farnosti 

Pořad bohoslužeb o Velikonocích 2008
(bohoslužby budou v kostele sv. Máří Magdalény)
16. 3. – Květná (Pašijová) neděle – začíná Svatý Týden – mše svatá v 9:30.
20. 3. – Zelený čtvrtek – Památka poslední večeře Páně – mše svatá v 16:00.
21. 3. – Velký pátek – Památka Umučení Ježíše Krista – Velkopáteční obřady v 16:00.
22. 3. - Bílá Sobota – den, kdy Kristus ležel v hrobě, není tedy  mše svatá.
22. 3. – Bílá sobota večer: Velikonoční Vigilie (bdění) – Slavnost vzkříšení v 20:00.
23. 3. – Boží hod Velikonoční (Největší svátek v roce) – mše svatá v 9:30.
Tímto dnem také začíná Velikonoční Oktáv – týden slavení Zmrtvýchvstání Páně
24. 3. – Velikonoční pondělí – mše svatá v 9:30. 

Tomáš Hoffman
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Odevšad
Společenská kronika
V měsíci lednu a únoru oslavili či oslaví:
50.: Petr Kaufman, Jan Hofman, Jarmila Škodová, Jan Štěpán, Ladislav Pavlas, Jiří Hartman
55.: Milena Suchomelová
60.: Věra Burdová
65.: Anna Abelová 
70.: Malvína Hockicková
75.: Alena Veselková
85.: Růžena Prouzová
Všem oslavencům srdečně blahopřejeme!

Narodila se:
Zuzana Meierová
Přejeme maličké, aby vyrůstala ke spokojenosti a lásce svých rodičů.

Dne 3. 4. uplyne smutných 5 let, kdy nás navždy opustil náš 
kamarád, přítel a milující manžel pan Vráťa Krejčiřík.

Vzpomeňte si.
Eva Krejčiříková, manželka

Víte, že …
- v době vánoční byla v kostele sv. Máří Magdalény také rocková mše?
- farní charita zajišťovala ve dnech 5. a 6. ledna 2008 Tříkrálovou sbírku? V Deštném se jí 

 podařilo vybrat 4 962,- Kč.
- evidujeme na 100 zařízení, ve kterých se je v Deštném možné ubytovat? 
- se s vlastním notebookem můžete v informačním středisku připojit na internet? 
- v informačním středisku je možné směnit zloty a eura?
- v lednu a únoru bylo Deštné několikrát mediálně prezentováno? V televizi v Pětce 

 v pomeranči a pořadu Jak se žije meteorologům, v rozhlase v Hostu do domu a Rádiu na 
 cestách.  

- 16. února se konal na Panorámě Školní ples?
- nejbližší zasedání  zastupitelstva obce se budou konat 25. února, 10. a 17. března?
- do konce února byste měli zaplatit poplatek za své psy? Pro rok 2008 zůstává stejný a 
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 činí 60,- Kč za psa 
 staršího tří měsíců. Za 
 druhého a každého dalšího 
 psa chovaného jedním 
 držitelem je to pak 200,- Kč.

- se připravuje Šediváčkova 
 111? Což by měl být podzimní 
 fi nálový závod Mistrovství 
 České republiky v dogtrekkin
 gu. Čili extrémním vytrva
 lostním sportu, při němž jsou 
 člověkem a psem v časovém 
 limitu překonávány mimořád
 né vzdálenosti.

- bývalá běžkyně na lyžích Jana Henycho
 vá tu závodila se spřežením sibiřských husky? 
 Vedla si velmi dobře. Jejím snem je legendární 
 pouť Iditarod přes Aljašku, na který prý potřebuje 
 sehnat asi tak 1,5 milionu korun.

- výstava k výročí 55 let lyžování ve Skuhrově nad 
 Bělou pořádaná zdejším muzeem potrvá 
 až do poloviny března?

- na samém sklonku roku 2007, 30. prosince, 
 se konal již 46. ročník Orlického poháru  SKI 
 Skuhrov n. B.? Pro nedostatek sněhu na 
 oddílových tratích SKI Skuhrov n. B. bylo nutno 
 závod přesunout na hřebeny. A tak se 
 klasický závod konal na náhradních tratích na 
 Luisině Údolí u Lovecké chaty.

- 12. ledna byl na sjezdovce Marta I otevřen nový 
 snowpark IGUANA?    

- Rampušák by se měl konat v sobotu 15. března? 
 A moderovat by ho měl Martin Dejdar.

- Divadelní soubor Kačenka má nastudovanounovou hru? Hraje ji v sále hasičské 
 zbrojnice. 

- ZŠ a MŠ připravuje na 19. března Velikonoční dílny? 
- Dětský karneval na Panorámě je naplánován na 5. dubna?
- ještě stále jsou mezi námi poctiví nálezci? Vrací se nalezené klíče, brýle, technické 

 průkazy, platební karty i  peněženky plné peněz?
- většina území CHKO Orlické hory je součástí honebních revírů? Čtyř honiteb velkých 

 vlastníků lesů a devíti aktivních mysliveckých sdružení. 
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- se Správa CHKO Orlické hory na jaře chystá na další naučnou stezku?  V údolí Zemské 
 brány opraví stezku z 80. let 20. století. V plánu je 10 zastavení a délka 2,3 km. 

- pan Jaroslav Novotný se může pochlubit 3. místem v tržbě za zmrzlinu v republikové 
 soutěži Family Frost?

LZ, foto JaK

Opravdu nadčasová říkanka z r. 1913
Drahota 

SLÁDCI KLEJÍ - ZATROLENĚ
CHMEL UŽ ZASE STOUPL V CENĚ
CHCEME-LI JEN SKROMNĚ ŽÍT
PIVO MUSÍ PODRAŽIT

MOUKA DRAŽŠÍ VIZTE CENY
KŘIČÍ PEKAŘ USTRAŠENÝ
CHCEME-LI JEN TROCHU ŽÍT
HOUSKY NUTNO PODRAŽIT

ALE NÁM SE NEJHŮŘ DAŘÍ
NAŘÍKAJÍ UZENÁŘI
CHCEME-LI JEN SKROMNĚ ŽÍT
BUŘTY NUTNO PODRAŽIT

PAN DOMÁCÍ HNED SE STRAŠÍ
MASO, PIVO, CHLÉB JE DRAŽŠÍ
CHCEME-LI JEN SKROMNĚ ŽÍT
ČINŽI NUTNO PŘIRAZIT

KDOPAK BY SE TOHO NELEK
STÁT TÍM TRPÍ JAKO CELEK
ABY MOHL VYJÍTI
NUTNO DANĚ ZVÝŠITI

KONSUMENTU NELZE VÍCE
NEŽLI JÍT A OBĚSIT SE
UČIŇ TO VŠAK NEPRODLENĚ
DOKUD ŠPAGÁT NESTOUP V CENĚ

Eduard Bass 
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Postřehy Pepy Pucifuka
Většina lidí si na Nový rok dává předsevzetí, co a jak bude dělat. A 

většina lidí na předsevzetí hned první týden roku zapomene. Poznal 
jsem, že mezi tyto skupiny patří i motoristé. Radím jim, aby si žádné 
předsevzetí nedávali, ale aby se vždy při jízdě chovali podle předpisů, 
ohleduplně a hlavně bezpečně. Výrobci se snaží, aby nejen řízení 
auta bylo co nejsnadnější, aby auto bylo co nejspolehlivější, aby 
nevyžadovalo vysoké ošetřování. Také kvůli ochraně proti krádeži 
vybavují vozidla zabezpečovacím zařízením. Jeho možnosti jsou 
velmi široké. Před opuštěním vozidla je třeba pouze aktivovat alarm. 
A potom? Z domova si před jízdou můžete změřit stav baterie, z 
domova si auto na parkovišti nastartujete. V zimě se tak ohřívá prostor v autě, skla oken jsou 
zbavena námrazy. Mohu zjistit, zda se nějaký zloděj nebo vandal nepokusil násilím vniknout 
do vozu, které okno nebo dveře poškodil. Pokud by i tak s autem chtěl odjet, mohu ho na dálku 
zastavit a vyhledat, kde auto stojí. Všechny údaje o vozidle se zobrazují na dálkovém ovladači. 
To není úplný výčet všeho, co takové zařízení dokáže. Jeho dosah je až dva kilometry. Tím vším 
se auto odvděčuje za to, že jezdíte rozumně a bez nehod. To vám přeji i já do roku 2008.

Váš Pepa Pucifuk

Výroční zpráva o činnosti SDH Deštné v Orlických horách za rok 2007
Vážení dobrovolní hasiči, vážení hosté,
dovolte mi, abych Vás co nejsrdečněji přivítal na výroční valné hromadě Sboru dobrovolných 

hasičů v Deštném v Orlických horách. Vítám starostku paní Křížovou a zástupce 14. okrsku 
pana Kameníka. Také zde vítám zástupce HZS RK Josefa Málka.

Myslím, že uplynulý rok byl pro naprostou většinu z Vás rokem úspěšným a šťastným. Pro 
náš sbor byl rok 2007 co se týče činnosti celkem úspěšný.

Týká se to nejen akcí, které spolek pořádal nebo se na nich podílel.  Jako každý rok jsme se 
podíleli na přípravě a průběhu 16. ročníku Tavení skla dřevem, kde náš sbor zajišťoval pečení 
krůt a občerstvení. Tato akce se na rozdíl od roku minulého vydařila. Dále členky našeho sboru 
vypomáhaly při Kačenčině loučení s létem, kde vytvořily pohádkové bytosti v lese. Soutěž 
v netradičních disciplínách, kterou jsme měli v plánu pořádat, se bohužel neuskutečnila z 
důvodu nepříznivého počasí, a tím i menšího zájmu soutěžících. Tuto soutěž bychom  rádi opět 
pořádali v letošním roce. Rok jsme ukončili tradičně zabíjačkou. Jedinou akcí, která nebyla 
splněna, bylo rozdělení funkcí ve výboru, ale toto je již připraveno a volby proběhnou na příští 
valné hromadě v roce 2008.

Naši nejmenší hasiči se zúčastnili hry Plamen 25. - 27. 5. 2007 v Přepychách, kde se dva 
kolektivy mladších umístily celkově na 11. a 13. místě. V zahajovacím závodě hry Plamen 
2007/2008 dne 13. 10. 2007 v Lukavici se zúčastnily dvě hlídky, které se umístily na 3. a 18. 
místě. Druhé kolo soutěže bude opět pokračovat na jaře. Jako poděkování  dětem za celoroční 
snažení a dobré výsledky jsme uspořádali opékání krůty.

Účast členů na schůzích a akcích sboru byla jako v minulých letech, to znamená, že činnost 
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a chod spolku převážně zajišťují členové výjezdového družstva a vedoucí mládeže. 
V letošním roce nás bohužel opustil jeden ze zakládajících  členů pan Alois Verner, který 

velmi aktivně pracoval pro sbor celých 61 let. Další člen, který nás opustil, byl pan Ladislav 
Štěpán, jenž ve sboru působil 51 let. Čest jejich památce. 

V současné době má sbor 45 dospělých členů, z toho 8 žen, a 18 dětí. Družstvo dorostenců 
se pro malý počet nepodařilo postavit. 

V roce 2007 jsme se zúčastnili okrskové soutěže v Dobřanech, kde jsme se umístili na 
6. místě. Tato soutěž se pořádala při příležitosti 120 let založení místního SDH. Také jsme se 
zúčastnili soutěže v netradičních disciplínách v Třebešově. Ženy se soutěží nezúčastnily. 

Výjezdové družstvo čítá 13 členů. Scházelo se každý týden v pondělí, kdy byla prováděna 
školení, opravy a údržba techniky a různá pomoc pro obec. I letos byl prováděn sběr železného 
šrotu. V březnu prošla část jednotky opakovacím školením s dýchacími přístroji v polygonu HZS 
Trutnov. Jeden člen prošel školením technika (zkoušení a provozování věcných prostředků). 

Jak již bylo řečeno, a budeme se opakovat, máme zastaralou mobilní techniku, 
o kterou se samozřejmě dobře staráme, ale již není v našich silách zajišťovat  stoprocentní 
provozuschopnost.   

Dozvěděli jsme se bohužel velmi pozdě, že byl rozjetý dotační program na obnovu techniky. 
Po tomto zjištění jsme se o to zajímat začali a zjistili jsme zajímavé skutečnosti. Údajně byl 
bývalému starostovi řečen špatný termín na podání požadavků. Po nástupu nové starostky byl 
vznesen na regionu dotaz, zda by nebylo  možné se tohoto projektu ještě zúčastnit. Někteří 
starostové souhlasili a jeden byl zásadně proti. Víme, že v této věci se negativně angažoval 
člověk z naší obce, který má na tyto věci dosti velký vliv. Myslíme si, že když někdo obdivuje 
dobrovolné hasiče a fandí jim, mohl by o této věci alespoň včas informovat a třeba i poradit a ne 
chodit a říkat, že za to může bývalý starosta i samotní  hasiči, a všichni  že jsou neschopní.   

V předloňském roce nám bylo zástupcem obce na VVH přislíbeno vybudování nových šaten 
a sociálního zařízení. Toto nebylo do dnešního dne uskutečněno. Bylo by potřeba tuto věc již 
vyřešit. 

V současné době vlastníme 2x CAS 24 Š 706 r. v. 1978 a 1983, Avia A 31 r. v. 1998. PPS 12 
r. v. 1975, plovoucí čerpadlo, kalové čerpadlo, 2x elektrické kalové čerpadlo, 2x elektrocentrálu 
6 kw a 2,8 kw, 2x osvětlovací stožáry, motorovou pilu Husqvarna 55, 4x přenosné radiostanice, 
3x vozidlové radiostanice, 3x dýchací přístroj PLUTO, 2x historické stříkačky – přenosnou 
DKW a Rosenthaler z roku 1939 na podvozku, která sloužila v Plasnicích. Obě tyto stříkačky 
jsou stále funkční. 

S mobilní technikou bylo za uplynulý rok ujeto celkem 748 km, z toho Avia A31 – 229 km, 
CAS 24 (RK 30-41) – 414 km, CAS 24 (RK 44-24) – 105 km. Kilometry byly najety k zásahům, 
při kondičních jízdách, na soutěžích, při práci pro obec a jízdách na STK.

Byl zakoupen nový počítačový program „Kancelář pro obec“, díky kterému je vedena 
mnohem snadnější a přesnější evidence docházky a dalších aktivit sboru a jeho členů. Také 
byl zakoupen program pro snadnější a jednodušší zasílání zpráv o zásahu na OPIS RK. 

V současné době je spolupráce s obcí, hlavně díky paní starostce, velmi dobrá. Veškeré 
požadavky a různé problémy se řeší bez zbytečných průtahů a hlavně ochotně. Byli bychom 
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rádi, kdyby tomu tak bylo i do budoucna. Spolupráce s HZS RK se oproti minulému roku také 
zlepšila. 

Výjezdů jednotky v roce 2007 bylo celkem 17.  

Odpracované hodiny výjezdové jednotky za rok 2007: - práce na technice  194 hod
 - práce na stanici  322 hod
 - práce pro obec 29 hod
 - služební cesta 3 hod
 - školení  165 hod
 - zásah  147 hod
 - ostatní 19 hod  

Odpracované brigádnické hodiny SDH: - příprava MH   60 hod
 - kulturní akce 122 hod
 - soutěže dospělých  50 hod
 - kronika 100 hod
 - ostatní   40 hod

Plán práce na rok 2008:  - sběr železného šrotu
 - údržba požární nádrže, techniky,

 hasičské zbrojnice
 - účast na soutěžích dětí i dospělých
 - uspořádání soutěže
 - opékání a spolupráce při tavbě 

 skla, Kačenčině loučení s létem, 
 pouti a pomoc obci

 - vyřešení obsazení funkcí ve výboru 

Na závěr se sluší poděkovat těm, kteří se podílejí na chodu sboru (například pokladník, 
revizor, kronikář, obsluhy v klubovně, hospodář, vzdělavatel) a také všem sponzorům 
a příznivcům (například pan Hejzlar, Tyburec, fi rma Sport profi  sro., Tendr, RDE Pardubice, 
obec Deštné a několik dalších, kteří nechtějí být jmenovaní). Samozřejmě musíme poděkovat 
našim manželkám, přítelkyním a přítelům, kteří nám umožňují tuto záslužnou činnost pro 
nás pro všechny provádět. Přeji Vám do nového roku hodně štěstí, zdraví a osobní pohody v 
životě.

 Ladislav Zářecký – velitel
Jan Vaněček ml.  - starosta SDH
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Výjezdy SDH
Půl hodiny před půlnocí, dne 26. 1. 2008 byl nahlášen požár rekreační chaty v Deštném v 

O. h. - Plasnicích. Po provedeném průzkumu bylo zjištěno, že hoří v mezistropí mezi ložnicí, 
kuchyní chalupy a požár se postupně rozšiřujte do obytného podkroví. Zasahující hasiči 
provedli v dýchací technice lokalizaci požáru, přičemž bylo nutné rozebrat část stavebních 
konstrukcí v okolí komína a výdechů rozvodů horkého vzduchu z litinové krbové vložky. Dále 
bylo přistoupeno k vyhledávání ohnisek požáru pomocí dálkového teploměru a evakuaci části 
vybavení chalupy. Následně byl požár dohašen proudem vysokotlaké vody. Vzniklá škoda byla 
předběžně spolumajitelkou objektu odhadnuta na 500 000,- Kč, uchráněné hodnoty představují 
4 000 000,- Kč. Příčina vzniku požáru je v šetření. Prověřovány jsou zejména verze technické 
závady na elektroinstalaci a nevhodná konstrukce topidla či odtahu spalin. 

Dne 1. 2. 2008 v 19.18 hod. byla jednotka povolána k požáru lesa v Šedivinách nedaleko 
Deštného v O. h. Jednalo se o nezajištěné ohniště, které zůstalo po úklidu lesa po těžbě. 
Společně s hasiči z PS Dobruška se ohniště zajistilo proti dalšímu rozšíření. Událost beze 
škody.

výbor SDH

IGUANA  Snowpark opening party
 V areálu  MARTA I.  vznikl  nový „IGUANA Snowpark“. Celý podzim a počátek zimy se 

v tomto areálu tumlovalo pár dobrovolníků a nadšenců, aby se tento park dočkal slavnostního 
OPENINGU. Stalo se tak 12. 1. 2008 ve 12.00 hod.

Bylo vidět, že vznik snowparku byl dobře propagován. Nakonec zřejmě zapracovaly i osobní 
návštěvy, protože toho dne byla účast opravdu vysoká. Celý týden se registrovali zájemci, až 
jejich počet vyšplhal na 150. Konečný stav nakonec činil 130 ofi ciálně registrovaných jezdců, 
ale číslo během dne opět narostlo o mnoho dalších jezdců neregistrovaných. Zkrátka účast 
soutěžících byla nevídaná, divácká rovněž. 

Generálním partnerem parku je společnost IGUANA- již má park v názvu, která se zabývá 
sportovním oblečením.

Celá akce probíhala v duchu 
pohodového odpoledne. 
Zkrátka  nešlo o typickou 
soutěž, ale o to, vyzkoušet 
si své schopnosti a zařádit si 
v novém parku. Jednoduše, 
kdo měl prkno nebo lyže po 
ruce, měl možnost zdolat 
Lámačku a později Skok velký 
– table 9 m. Těsně po poledni 
rideři trénovali na zmíněných 
překážkách, aby se později 
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utkali před odbornou porotou jak o fi nanční, tak o 
věcné ceny. Všichni registrovaní jezdci vyfasovali 
permici zdarma od fi rmy Sport profi  s.r.o. Diváci tak 
byli svědky při tzv. Rail Jamu různých kombinací skoků 
s odlišnými stupni obtížnosti. Někdy se až tajil dech. 
Nechyběly pochopitelně i nepříjemně vyhlížející pády, 
ale vše proběhlo bez zranění. Během celého klání 
vyhrávala hudba z terénního vozidla RED BULL, které 
pomocí rolby parkovalo přímo u překážek, a příjemně 
tak podtrhlo super atmosféru celého odpoledne. Přímo 
pod parkem byl za tímto účelem otevřen i Red Bull 
bar. 

Ti, kteří právě nesoutěžili, relaxovali, posedávali na 
svahu a bylo vidět, že si veškeré dění do písmene užívají. 
I diváci vydrželi v hojném počtu až do konce. Nakonec 
i  počasí při letošní vrtkavosti vyhovělo, takže paráda. 
Večer se všichni „prý úžasně“ uvolnili na After party 
v místním baru HERNA. 

Ještě několik dní  po akci, dle ohlasů, bylo znát, že 
„openig“ a vše s ním spojené mělo úspěch. A tak místní 
nadšenci, kteří vynaložili nemalé úsilí, připravili a zajistili hladký a pohodový průběh, mohou být 
se svým počinem spokojeni.

  
Překážky Iguana Snowparku: 
Raily (zábradlí):
- „Lámačka“ 4-5m
- „Bedna“ 5m
- „Duha“ 9m
- „Rail - most“ 7,5m
- „Rail“ 5m
- „Kláda“
- „Céčko“ 6m (nebylo na opening v provozu)
 
Skoky: 
- Skok velký – lavice 9m
- Skok střední – lavice 6m
- Skok malý – lavice 3m

JP
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Z přírody
Jaké bylo počasí v minulém roce?

2007 srážky celkem sluneční svit průměrná teplota
I. 169,8 17,6 1,2
II. 88,6 40,9 0,9
III. 55,2 130,5 3,5
IV. 7,5 257,6 8,2
V. 64,6 205,9 12,8
VI. 91,4 187,0 16,3
VII. 158,9 174,6 15,8
VIII. 62,4 185,7 15,9
IX. 139,3 119,4 9,2
X. 34,5 89,5 5,4
XI.   139,3 44,1 - 1,4
XII. 66,0 41,4 - 0,8

Celkem 1077,5 1494,2 7,2

Srážkově a slunečně byl tento rok v normálu. Zaznamenali jsme abnormálně teplý leden a 
únor, který se samozřejmě projevil na celkové průměrné teplotě.

Bedřich Dörner

Zdravotnictví

Z horské služby
Letošní zima je ještě v plném proudu
Do Deštného přijíždí hodně návštěvníků. Chtějí se odreagovat, odpočinout si a samozřejmě 

i zasportovat. Zatím 190 z nich odjelo z našich hor po neplánované návštěvě Horské služby 
a nemocnice. Lyžaři a snowborďáci si lámají nohy, ruce, padají na hlavu, mají vykloubená 
ramena či krvácející rány po celém těle. Oba dva máme plné ruce práce. Svážíme, ošetřujeme, 
hledáme. Ještě že nám Honza chodí pomáhat na večerní lyžování. A bez 10 dobrovolníků 
bychom těžko zvládali víkendový nápor pohybu chtivých návštěvníků. V letošním roce nám 
přibyl nový čekatel Vašek Smrčka z Rychnova nad Kněžnou. Velký pomocník je také lavinový 
pes německý ovčák Tim. Ten ve svém obtížném výcviku má na kontě již několik úspěchů. Na 
podzim splnil atesty Horské služby v Jizerských horách, začátkem února pracoval na výbornou 
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na lavinovém kurzu slovenské Horské záchranné služby. Je plně připraven na jakýkoliv zásah. 
Letošní zima je ještě v plném proudu a věříme, že zdaleka nekončí. 

za HS Pepa Hepnar

Lékařská pohotovost v Královéhradeckém kraji 
ZUBNÍ POHOTOVOST - ROZPIS SLUŽEB
Ordinační hodiny:sobota, neděle, svátek 08,00 - 12,00hod.

Datum Jméno lékaře Adresa ordinace Telefon
01.03. MUDr. Pokorná Jaroslava Potštejn 317 494 546 544
02.03. MUDr. Pokorná Věra J. Pitry 448, Opočno 494 667 628
08.03. MUDr. Přibylová Marta Komenského 209, Častolovice 494 322 706
09.03. MUDr. Ptačovská Eva Komenského 481, Kostelec nad Orlicí 494 321 740
15.03. MUDr. Kašková Kateřina Kvasiny 145 494 596 174
16.03. MUDr. Skřičková Zdena poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 695
22.03. MUDr. Stejskalová Věra zdrav.středisko Kout 566, Borohrádek 494 381 263
23.03. MUDr. Vavřičková Hana poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 371 782
24.03. MUDr. Světlíková Lada Tyršova 515, Opočno 494 667 553
29.03. MUDr. Šmídová Alena poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 550
30.03. MUDr. Štěpánová Jiřina poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 692
05.04. MUDr. Štulík Richard poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 693
06.04. MUDr. Šťastná Ludislava Zdrav. středisko Rokytnice v Orlických hor. 494 595 292
12.04. MUDr. Tancurinová Jana nám. Dr.Lutzowa 345, Vamberk 736 419 151
13.04. MUDr. Tomanová Libuše poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 542 102
19.04. MUDr. Tůmová Věra J. Pitry 344, Opočno 494 667 154
20.04. MUDr. Sudová Simona poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 371 031
26.04. MUDr. Veselská Renata poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 371 781
27.04. MUDr. Vyčítalová Marie dr.Lützova 244, Vamberk 494 541 757
01.05. MUDr. Zdeňka Jiří Kvasinská 129, Solnice 494 596 732
03.05. MUDr. Bahník František Třebízského 799, Kostelec nad Orlicí 494 323 152
04.05. MUDr. Benešová Růžena Tyršova 464, Dobruška 494 622 040
08.05. MUDr. Beránek Jan Komenského 828, Týniště nad Orlicí 494 371 088
10.05. MUDr. Beránková Lucie poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 371 783
11.05. MUDr. Čapková Marie Komenského 366, Doudleby nad Orlicí 494 383 417
17.05. MUDr. Domáňová Iva poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 694
18.05. MUDr. Dušková Helena Záhumenská 445, České Meziříčí 494 661 102
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24.05. MUDr. Havlová Marie U Stadionu 1166, Rychnov nad Kněžnou 494 539 225
25.05. MUDr. Hlavsová Lenka Komenského 259, Kostelec nad Orlicí 494 323 958
31.05. MUDr. Handl Jindřich Panská 24, Rychnov nad Kněžnou 494 531 955
01.06. MUDr. Hrbáčová Eva Na Trávníku 1232, Rychnov nad Kněžnou 494 532 330
07.06. MUDr. Ježková Marie Komenského 481, Kostelec nad Orlicí 494 321 511
08.06. MUDr. Kahlerová Blanka J. Pitry 448, Opočno 494 667 123
14.06. MUDr. Kašková Kateřina Kvasiny 145 494 596 174
15.06. MUDr. Kašparová Dagmar Voříškova 169, Vamberk 602 514 715
21.06. MUDr. Kašparová Helena Smetanovo nábř. 334, Vamberk 494 501 711
22.06. MUDr. Lehký Bořivoj poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 114
28.06. MUDr. Loukota Jan R.Drejsla 619, Dobruška 494 621 665
29.06. MUDr. Malátková Ludmila poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 696
05.07. MUDr. Nentvichová Eva K.Michla 942, Dobruška 494 623 775
06.07. MUDr. Plšková Ivona Svatohavelská 266, Rychnov nad Kněžnou 494 534 841
12.07. MUDr. Pokorná Jaroslava Potštejn 317 494 546 544
13.07. MUDr. Pokorná Věra J. Pitry 448, Opočno 494 667 628
19.07. MUDr. Přibylová Marta Komenského 209, Častolovice 494 322 706
20.07. MUDr. Ptačovská Eva Komenského 481, Kostelec nad Orlicí 494 321 740
26.07. MUDr. Seidlová Zdenka Skuhrov nad Bělou 17 494 598 205
27.07. MUDr. Skřičková Zdena poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 695
02.08. MUDr. Stejskalová Věra zdrav.středisko Kout 566, Borohrádek 494 381 263
03.08. MUDr. Sudová Simona poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 371 031
09.08. MUDr. Světlíková Lada Tyršova 515, Opočno 494 667 553
10.08. MUDr. Šmídová Alena poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 550
16.08. MUDr. Štěpánová Jiřina poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 692
17.08. MUDr. Štulík Richard poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 693
23.08. MUDr. Šťastná Ludislava Zdrav.středisko Rokytnice v Orlických hor. 494 595 292
24.08. MUDr. Tancurinová Jana nám. Dr.Lutzowa 345, Vamberk 736 419 151
30.08. MUDr. Tomanová Libuše poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 542 102
31.08. MUDr. Tůmová Věra J. Pitry 344, Opočno 494 667 154
06.09. MUDr. Vavřičková Hana poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 371 782
07.09. MUDr. Veselská Renata poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 371 781
13.09. MUDr. Vyčítalová Marie dr.Lützova 244, Vamberk 494 541 757
14.09. MUDr. Zdeňka Jiří Kvasinská 129, Solnice 494 596 732
20.09. MUDr. Bahník František Třebízského 799, Kostelec nad Orlicí 494 323 152
21.09. MUDr. Benešová Růžena Tyršova 464, Dobruška 494 622 040
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27.09. MUDr. Beránek Jan Komenského 828, Týniště nad Orlicí 494 371 088
28.09. MUDr. Beránková Lucie poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 371 783
04.10. MUDr. Čapková Marie Komenského 366, Doudleby nad Orlicí 494 383 417
05.10. MUDr. Domáňová Iva poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 694
11.10. MUDr. Dušková Helena Záhumenská 445, České Meziříčí 494 661 102
12.10. MUDr. Havlová Marie U Stadionu 1166, Rychnov nad Kněžnou 494 539 225
18.10. MUDr. Handl Jindřich Panská 24, Rychnov nad Kněžnou 494 531 955
19.10. MUDr. Hlavsová Lenka Komenského 259, Kostelec nad Orlicí 494 323 958
25.10. MUDr. Hrbáčová Eva Na Trávníku 1232, Rychnov nad Kněžnou 494 532 330
26.10. MUDr. Ježková Marie Komenského 481, Kostelec nad Orlicí 494 321 511
28.10. MUDr. Kahlerová Blanka J. Pitry 448, Opočno 494 667 123
01.11. MUDr. Kašková Kateřina Kvasiny 145 494 596 174
02.11. MUDr. Kašparová Dagmar Voříškova 169, Vamberk 602 514 715
08.11. MUDr. Kašparová Helena Smetanovo nábř. 334, Vamberk 494 501 711
09.11. MUDr. Lehký Bořivoj poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 114
15.11. MUDr. Loukota Jan R. Drejsla 619, Dobruška 494 621 665
16.11. MUDr. Malátková Ludmila poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 696
17.11. MUDr. Nentvichová Eva K. Michla 942, Dobruška 494 623 775
22.11. MUDr. Plšková Ivona Svatohavelská 266, Rychnov nad Kněžnou 494 534 841
23.11. MUDr. Pokorná Jaroslava Potštejn 317 494 546 544
29.11. MUDr. Pokorná Věra J. Pitry 448, Opočno 494 667 628
30.11. MUDr. Přibylová Marta Komenského 209, Častolovice 494 322 706
06.12. MUDr. Ptačovská Eva Komenského 481, Kostelec nad Orlicí 494 321 740
07.12. MUDr. Seidlová Zdenka Skuhrov nad Bělou 17 494 598 205
13.12. MUDr. Skřičková Zdena poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 695
14.12. MUDr. Stejskalová Věra zdrav.středisko Kout 566, Borohrádek 494 381 263
20.12. MUDr. Sudová Simona poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 371 031
21.12. MUDr. Světlíková Lada Tyršova 515, Opočno 494 667 553
24.12. MUDr. Šmídová Alena poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 550
25.12. MUDr. Štěpánová Jiřina poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 692
26.12. MUDr. Štulík Richard poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 693
27.12. MUDr. Šťastná Ludislava Zdrav.středisko Rokytnice v Orlických hor. 494 595 292
28.12. MUDr. Tancurinová Jana nám. Dr.Lutzowa 345, Vamberk 736 419 151
01.01. MUDr. Tomanová Libuše poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 542 102
03.01. MUDr. Tůmová Věra J. Pitry 344, Opočno 494 667 154
04.01. MUDr. Vavřičková Hana poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 371 782
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Ze sportu
Lyžování
Deštné hostilo lesníky z celé republiky
Začátek letošního roku v Deštném v Orlických horách patřil lesníkům, jejich rodinným příslušníkům 

a kamarádům, kterých se ze všech koutů naší republiky sjelo úctyhodných 150. Sportovní klub 
Lesy Janeček a LČR LS Rychnov nad Kněžnou, pod záštitou SPAL-L (sdružení pro sportovní 
aktivity lesáků – lyžařů) a ve spolupráci se SPORTprofi  Deštné a Ski Skuhrov pořádali ve dnech 
3. - 6. ledna 13. ročník Lyžařských soutěží lesníků ČR. Díky relativně příznivým sněhovým 
podmínkám a nemalému úsilí organizátorů se soutěže mohly uskutečnit v plném rozsahu, tedy 
páteční dvoukolový obří slalom na perfektně upravené závodní sjezdovce v areálu Marta I. a 
sobotní běh se střelbou na náhradní trati v běžeckém areálu. V něm čekalo muže 12 a ženy 8 
kilometrů klasickou technikou a tři rány ze vzduchovky na vybudované střelnici. Pro všestranné 
sportovce se vyhlašuje též pořadí v kombinaci obou těchto disciplín.

V rámci doprovodného programu přijali naše pozvání kolegové lesníci z Polska z Nadlesnictva 
Zdroje – Szczytna, kteří nás 
na pátečním lesnickém večeru 
seznámili s organizací a výsledky 
polského lesnictví a odpovídali 
na četné dotazy zúčastněných. 
Na slavnostním sobotním večeru 
na Chatě Panorama, s rautem, 
hudbou a tancem, byli vyhlášeni 
a oceněni nejen Ti nejlepší, ale 
všichni účastníci i organizátoři. 
Neboť na této akci není vítězů a 
poražených, ale jsou zde všichni 
Ti, kteří dokáží sportovní stránku 
spojit se společenskou, potkat 
se, svézt se na lyžích a prohodit pár slov s kamarády a známými „od fochu“.

Samozřejmě aby akce tohoto rozsahu mohla proběhnout, bylo zapotřebí nemalého úsilí 
dobrovolníků a mnoha sponzorů, kteří se o bezproblémový průběh i fi nanční stránku akce 
zasloužili a je na místě všem touto cestou poděkovat. Hlavními sponzory byly Lesy Janeček, 
s.r.o. Kvasiny, Lesy České republiky, s.p. Hradec Králové, Pivovar Primátor, a.s. Náchod, Eltax, 
v.d. Olešnice v Orlických horách a Integraf Náchod. Z ostatních pak Lesní správa Rychnov 
nad Kněžnou, Správa lesů Kristiny Colloredo – Mansfeld Opočno, Jan Kolowrat Krakowský, 
Skicentrum SPORTprofi  Deštné, Hauk a syn, s.r.o. Police nad Metují, Tendr-ski, s.r.o. Deštné, 
Městské lesy Náchod a Klub biatlonu Letohrad.

Jirka Beran
LS Rychnov nad Kněžnou
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Dešteňáci na Olympiádě
Koncem ledna se v Beskydech konala III. zimní olympiáda dětí a mládeže. Jedná se o akci 

celostátního významu. Jednotlivé kraje vysílají své nejlepší sportovce žákovských kategorií. 
Olympiádu zahajoval předseda Českého olympijského výboru Milan Jirásek. Zahájení se 
zúčastnila řada bývalých olympioniků (Jiří Raška, Květa Jeriová - Pecková, Dana Zátopková 
a jiní).

Závodilo se na ledu i sněhu (bylo ho kupodivu dost), ve sportu, ale i v tanci a zpěvu. Po 
celou dobu her hořel olympijský oheň, atmosféra byla vynikající. V celkovém hodnocení 
14 krajů se ten náš umístil na 8. místě. (1. Liberecký kraj, 2. Zlínský kraj, 3. Moravskoslezský 
kraj). Královéhradecký kraj reprezentovali i tři mladí Dešteňáci: Anna Karová v alpském 
lyžování a dvojčata Remešova v klasickém lyžování. Remešovi se zúčastnili zimní olympiády 
již podruhé. Hanka obsadila v běhu na lyžích klasickou technikou 10. místo, v běhu volnou 
technikou byla 11. Petr byl 7. a 11. Ve štafetě dosáhli oba na stupně vítězů, Hanka byla  
stříbrná, Petr bronzový. Kromě běžeckého lyžování v oddíle TJ SKI Skuhrov se věnují i atletice. 
Petr reprezentoval svůj mateřský oddíl SK Nové Město nad Metují na letní olympiádě dětí 
a mládeže v Ústí nad Labem v červnu 2007, kde vybojoval 7. místo v běhu na 60 m překážek 
a 11. místo v běhu na 800 m.

Alena Remešová

Orlický maratón tentokrát na hřebenu
V tradičním termínu o prvním únorovém víkendu proběhl v Orlických horách již 24. ročník 

Orlického maratónu. Závod byl 
poněkud výjimečný tím, že kvůli 
nedostatku sněhu probíhal na 
náhradních tratích ve hřebenové 
poloze. Toto nouzové řešení se 
zejména díky krásnému slunečnému 
nedělnímu počasí ukázalo jako 
úspěšný krok. Nejeden závodník 
se po skončení závodu přimlouval 
za trvalé přenesení tratí na hřeben. 
A přitom nechybělo mnoho a závod 
by se nekonal.

Zhruba v půli ledna začínala být 
sněhová situace v Deštném tak špatná, že by závod na standardní trati zachránil jen malý 
zázrak. Organizátoři stáli před rozhodnutím závod zrušit, nebo přemístit. Byli si vědomi toho, 
že se v případě přesunu bude muset kvůli jednomu závodu stěhovat veškeré zázemí a materiál 
a kromě toho se půjde do místa, které není prostorově připraveno na hromadné akce. Padlo 
rozhodnutí uspořádat závod na náhradních tratích a začalo se s přípravami. Počasí a sněhová 
situace se bohužel nadále zhoršovaly, týden před termínem strávili členové pořádajícího oddílu 
víkend na hřebenu, kdy pomocí lopat a saní zapojených za skútrem dopravovali na vytátá místa 
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chybějící sníh. To vše za doprovodu vydatných dešťových srážek a bouřlivého větru. Ještě 
v pátek před závodem se provádělo značení trati a přípravy v oblasti startu a cíle za silného větru 
a nevelké viditelnosti, teplota se pohybovala mírně pod nulou. Snad díky přímluvě Rampušáka 
se pak počasí nad příznivci bílé stopy slitovalo, ještě v sobotu mírně potrápilo větrem i mlhou, 
ale na neděli připravilo jasný zimní den. Orlický maratón se tak přes obrovské sněhové potíže 
panující v celé České republice opět podařilo uskutečnit. Pořadatelé osvědčili příslušnost 
této akce ke špičkovým národním podnikům v dálkových bězích, která je potvrzena mimo 
jiné i zařazením závodu do čtyřdílného seriálu Patria Direct SkiTour (www.ski-tour.cz) po 
boku Jizerské padesátky, Jilemnické padesátky a Šumavského skimaratónu. Letošní ročník 
Orlického maratónu byl současně vyhlášen jako Mistrovství České republiky veteránů.

Na start sobotního závodu se postavilo 255 běžců, 38 z nich zároveň bojovalo o úspěch 
v rámci MČR veteránů, v neděli pak 432 závodníků, z nich 61 ve veteránském mistrovství. 
Oba závody na tratích 20 km absolvoval nejstarší letošní účastník Přemysl Dušek, nar. 1934, 
v neděli se v nejstarší kategorii narozených do roku 1937 sešli čtyři soupeři. Všichni potvrdili 
krásný rys běžeckého sportu - možnost provozovat jej do vysokého věku.

Vítězové hlavních kategorií závodu: sobotní půlmaratón i nedělní maratón vyhrál Radek 
Šretr ze Ski klubu Jablonec nad Nisou. Stejně úspěšná byla i jeho oddílová kolegyně Klára 
Moravcová, když zvítězila v sobotním i nedělním závodu. Nedělní mužskou dvacítku, kde 
tradičně soupeří především junioři a veteráni, vyhrál osmnáctiletý Pavel Vozka z Olfi n Car 
Vella Trutnov.

Mezi veterány byli oba dny absolutně nejrychlejší Petr Plecháč ze ČKS SKI Jilemnice a 
Blanka Paulů z ČSK Vysoké n. J., ale je nutno zdůraznit, že veteráni soutěžili v několika věkově 
odstupňovaných kategoriích. Kompletní výsledky závodu najdete na webových stránkách 
pořádajícího oddílu www.ski-skuhrov.cz.

Letošní ročník Orlického maratónu je tedy šťastně za námi. Do příštích let zůstává otázka, 
jestli počasí a další okolnosti dovolí prodlužování historie závodu, ať již na standardní trati 
mezi Deštným a Sedloňovem nebo někde v náhradním prostoru. Pořádání závodu bylo kvůli 
nedostatku sněhu letos ohroženo i v nejvyšších polohách Orlických hor. Kromě toho je jasné, že 
závod na hřebeni přináší výrazné obtíže, například nepříjemné omezení turistického provozu na 
frekventované trase a obrovské komplikace s příjezdem a parkováním aut účastníků závodu. 
Jako každá velká akce s sebou nese nepříznivé doprovodné jevy a lze jen doufat, že se bude 
i v příštích letech dařit vše skloubit do přijatelné podoby pro organizátory a příjemného zážitku 
pro účastníky.

Rudolf Remeš
Lyžování s ČRo Hradec Králové 
12. února 2008  proběhla zajímavá akce v lyžařském areálu MARTA II – „Lyžování s ČRo 

Hradec Králové“. 
ČRo připravil soutěže jak pro děti, tak pro dospělé. Po jejich splnění si každý účastník zatočil 

„kolem štěstí“, na kterém nebyla uvedena čísla, ale rozhlasové frekvence, na nichž vysílá ČRo. 
Podle toho, jaká frekvence „padla“, připadla soutěžícímu příslušná cena, většinou „sladká nebo 
slaná“, ale také knížky, pastelky, trička. Hlavní cenou byly sjezdové lyže. Nevím, zda si je na 
kole štěstí někdo vytočil. Možná, že ano. 
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Hlavní „atrakcí“ byl přílet zdravotní záchranné helikoptéry (jako prezentace). Přistála přímo 
na sjezdovce MARTY II. Moderátoři ČRo ji přítomným lyžařům a divákům představili a její 
posádka stručně popsala svou práci a odpověděla na některé dotazy přítomných „diváků“ . 
Největším lákadlem pro dospělé, ale hlavně pro děti byla možnost prohlédnout si (i když pouze 
okénky) interiér a vybavení záchranné zdravotní helikoptéry. Taková šance se nenaskýtá 
často. Většinou k tomu dojde nedobrovolně, když se lyžaři přihodí nějaký úraz, nebo když 
člověk havaruje v autě. V tom případě jen z povzdálí můžeme pozorovat zdravotníky a jejich 
„žlutého anděla“, který je pro vážně zraněné osoby tou nejrychlejší záchranou zdraví a mnohdy 
i životů. Jedná se o velice záslužnou činnost, jež je velice náročná a zodpovědná a zaslouží si 
náš obdiv a úctu.

V průběhu konání  akce se uskutečnilo několik přímých vstupů do vysílání ČRo Hradec 
Králové, kdy moderátoři posluchačům zprostředkovaně komentovali celé odpoledne.  Tato 
akce významně přispěla k propagaci naší obce.    

JaK

Z oddílu
Nacházíme se uprostřed zimy, i když se nevyvíjí zcela podle našich představ, a sjezdaři 

budou mít brzy za sebou polovinu závodního období. To znamená, že závodníci všech kategorií 
prošli celou řadu nejrůznějších závodů. Naše účast byla někdy méně, někdy více úspěšná, a to 
v závislosti na tom, jakou momentální formu naši lyžaři mají.

Naše juniorky – Barča Hepnarová, Lála Pavlovová a Terka Potůčková – se zúčastnily zatím 
pouze jednoho závodu, a to závodu FIS s mezinárodní účastí v obřím slalomu ve Špindlerově 
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Mlýně na Stohu. Pro všechna děvčata je toto nová kategorie a přechod z kategorie žactva do 
kategorie juniorů v alpském lyžování velice náročný, neboť se už závodí společně s kategorií 
dospělých. Holky se však závodu nezalekly, absolvovaly ho se ctí a umístily se ve třetí desítce 
závodního pole, což je pěkný výkon. 

Bohužel, Tereza si na začátku února při tréninku zranila koleno a tím pro ní letošní sezóna 
skončila. Báru trápí bolesti kolena už dlouhodobě, takže její účast na dalších závodech je zatím 
nejistá.

Závodníci kategorie žactva mají za sebou troje republikové závody, jedny závody krajské 
úrovně a první závod série  o Pohár Orlických hor. Na republikových závodech bývá tradičně 
velká konkurence. V každé kategorii startuje zhruba 60 závodníků, proto je velice cenné každé 
umístění do 15. místa. 

Na prvních republikových závodech, které se konaly v prosinci na Stohu ve Špindlu, si dobře 
vedl především Jenda Kovář (9. místo), Anča Karová (10. a 12. místo) a Kristýna Doubravová 
(10. a 13. místo). Druhé republikové závody se konaly v Peci pod Sněžkou. Zde chci vyzdvihnout 
výkony Anči Karové ve slalomu (8. místo) a Patrika Kříže ve stejné disciplíně (13. místo) 
a dále Kryštofa Preiningera ve slalomu (15. místo) a Tomáše Nutila v obřím slalomu (16. místo). 
Výkony dvou posledně jmenovaných jsou o to cennější, že se jedná o jejich první rok působení 
v kategorii žactva. Třetí republikové závody v Říčkách pro nás byly celkově neúspěšné. 

Na územních klasifi kačních závodech v Herlíkovicích se Jenda Kovář stal přeborníkem kraje 
v obřím slalomu a Kryštof Preininger se umístil na výborné třetí pozici. Nikola Klinská skončila 
na krásném čtvrtém místě a Patrik Kříž byl v kategorii starších žáků šestý. 

Letošní Zimní olympiády dětí a mládeže, která se konala na konci ledna ve Zlíně 
a v Beskydech, se zúčastnili a Královéhradecký kraj reprezentovali hned 3 závodníci oddílu 
TJ Sokol Deštné v O. h. – Honza Kovář, Kristýna Doubravová a Anča Karová. Dařilo se však 
pouze Honzovi, který obsadil ve slalomu 8.místo a v paralelním slalomu 6.místo. 

První z pěti závodů série Poháru Orlických hor se uskutečnil v polovině ledna v Čenkovicích. 
Zde naši závodníci reprezentovali Deštné v O. h. velice dobře. Kategorii mladších žákyň vyhrála 
Anička Pavlovová, jako třetí se umístila Kamča Balounová, mezi mladšími žáky zaváhal Kryštof 
Preininger a skončil až čtvrtý,  v těsném závěsu za ním byl Martin Kulka. V kategorii starších 
žákyň zvítězila s nejrychlejším časem celého závodu Iva Kodytková a na třetí příčku vystoupila 
Nikča Klinská, kategorii starších žáků ovládli Patrik Kříž na prvním a Honza Potůček na druhém 
místě. 

I naši předžáci a přípravka se zúčastnili závodu o Pohár Orlických hor v Čenkovicích, ale 
vzhledem k neúčasti deštenského předžákovského A družstva bohužel nedosáhli na žádné 
medailové pozice. 

Naši čtyři nejlepší předžáci - Lucka Rydlová, Áďa Berkovcová, Tomík Klinský a Honzík Ježek 
- se pravidelně zúčastňují letošní prestižní a velmi dobře obsazené série HEAD FUNSPORT 
CUP 2008 pro kategorie superpřípravky, přípravky a předžactva a zatím nám dělají obrovskou 
radost. Prozatím se uskutečnily čtyři závody (dva  v Herlíkovicích a dva v Peci pod Sněžkou). 
Vynikající formu má v současné době především Lucka Rydlová, která se v průběžném pořadí 
dělí o celkové vedení se svou soupeřkou ze Vsetína, což si vysloužila svými dvěma 1. místy, 
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jedním 2. a jedním 3. umístěním. Výborně si vede i Adélka Berkovcová, která začala závodit 
teprve před 2 lety. V průběžném pořadí zaujímá 9. pozici, kterou si vydobyla svým 8., 11., 
14. a 15. místem. Ani kluci nezůstávají pozadu – Tomík Klinský je na průběžném celkovém 
4. místě, díky umístěním na 9., 12. a dvakrát na vynikající 4. pozici, a zahanbit se nenechal ani 
Honzík Ježek, který je zatím celkově 6. zásluhou svých vyrovnaných výkonů  (dvakrát 6. místo, 
jednou 8. a jednou 10. místo). 

Podobně si vedli všichni i na začátku ledna na územních klasifi kačních závodech Libereckého 
kraje v Rokytnici nad Jizerou. Zde bych chtěla vyzdvihnout především 2 vítězství Lucky 
Rydlové.

Pokud k nám bude paní Zima přívětivá a dopřeje nám dostatek sněhu do konce března, čeká 
naše závodníky ještě celá řada závodů (některé dokonce i v Deštném v O. h.). Přeju tedy všem, 
kteří mají teď výbornou formu, aby jim vydržela do konce zimy, a těm, kterým se doposud 
nedařilo, aby tu svoji formu brzy našli!

Radka Jakoubková

Skiboby
Letošní závodní sezóna skibobistů začala oproti minulé již 16. prosince 2007, což nám všem 

okolo lyžování a skibobů udělalo ohromnou radost. Díky fi rmě SPORTprofi  a celému kolektivu 
okolo Františka Prouzy máme k dispozici pro kvalitní trénink perfektně připravené svahy. Dík 
patří také novému rolbistovi panu Miroslavu Pavlištovi z Rokytnice v O. h. a novému rolbistovi 
Davidu Krejčímu, který je členem Sokola Deštné (ví nejlépe, co obnášejí dobře připravené 
terény, neboť je několikanásobným mistrem světa na skibobu).

Představím vám stabilizované závodní družstvo skibobistů sokola Deštné. V první řadě 
reprezentanti: David Krejčí, Aleš Houser, Pavel Čiháček – všichni kategorie mužů. Za juniory: 
Michal Pásler, Petr Kaufman, Aneta Havlíčková, Karolína Podraská. Ostatní závodníci: 
bývalý mistr světa Josef Pohl, Petr Kaufman senior, Ondřej Pásler, Jakub Truhlář a Michaela 
Vychytilová.

Podrobnější informace získáte na emailové adrese sokol.destne@seznam.cz, ve které 
otevřete stránky skiboby a dozvíte se výsledky závodů, které absolvují naši závodníci, můžete 
zhlédnout i nejnovější fotodokumentaci, popřípadě videozáznam.

Závěrem bych Vás chtěl všechny, kdo má rád zimní sporty a trochu adrenalinu při jízdě na 
skibobu, srdečně pozvat na závodní sjezdovku ve středisku SPORTprofi  Deštné v O. h., kde se 
ve dnech: 14. – 16. 2. uskuteční mistrovství světa žákyň žáků, juniorů, juniorek a seniorů. Za 
náš oddíl jsou svazem ČSTV nominováni: Michal Pásler, Petr Kaufman ml., Aneta Havlíčková, 
Karolína Podraská za juniory. Za seniory Josef Pohl, Petr Kaufman st.

Na závěr přeji všem hlavně pevné zdraví, štěstí v r. 2008, a zimní počasí ať nám vydrží až 
do dubna letošního roku.

Jaroslav Krása
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Evropský mushing v Deštném 
Je tomu již 12 let, co se ze skromných začátků Šediváčkův long postupně vyvinul v prestižní 

závod psích spřežení, který nemá v České republice a vůbec východní Evropě obdoby. Pro 
svou extrémní náročnost byl zařazen do seriálu Iron Sled Dog Man, po bok renomovaných 
soutěží v rakouských a švýcarských Alpách. Své jméno i postavení mezi evropskou elitou si 
však musel dlouhodobě budovat a upevňovat. Na tom, že jsou Orlické hory, respektive obec 
Deštné, už neodmyslitelně spojovány s vrcholovým mushingem, má svůj podstatný podíl 
vstřícný přístup místní samosprávy, majitelů lesů a dalších dotčených organizací. Na zvládnutí 
obrovského kolosu, jakým už současný závod nesporně je, jsou třeba desítky obětavých 
pořadatelů i štědrých sponzorů. To je zase celoroční práce klíčových postav Šediváčkova 
longu, šumavského mushera Pavla Kučery a jeho ženy Andrei. Mushing v Orlických horách 
přitahuje rok od roku stále větší pozornost pejskařských nadšenců, kteří se rozplývají nad 
pohostinností zdejších lidí a neopakovatelným kouzlem kraje, jeho  drsnou přírodou i bohatou 
historií. Za vše stručně hovoří čísla: zatímco prvního ročníku před dvanácti lety se zúčastnilo 17 
spřežení, pouze z tuzemska, v roce 2008 jsme už mohli v Deštném přivítat téměř osmdesátku 
musherů z osmi zemí s bezmála pětistovkou tažných psů.

V posledních letech nejsou klimatické podmínky zimním sportům obzvlášť nakloněny. A to 
ani v kraji bohatém na sněhové příděly, jakým bezesporu Orlické hory jsou. Dokonce termín 
posledního lednového týdne přestal být pro tak dlouhodobě připravovanou a organizačně 
náročnou akci garancí příznivé situace. Proto úspěšné uskutečnění Šediváčkova longu v roce 
2007, v podmínkách nejteplejší zimy za posledních 200 let, bylo považováno za malý zázrak. 
Vždyť se jednalo o jeden z mála závodů, které v této zimní sezóně proběhly. Bohužel, stejná 
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situace se opakovala i letos, tedy v roce 2008. Přijíždějící účastníky vítaly zelené stráně a 
podmáčená parkoviště. Přesto se Šediváček kdesi na psích nebesích smiloval a dovolil 
spřežením na bílém poprašku vyjet k úchvatným sněhovým trailům na hřebenech. Zázrak se 
tak v podstatě opakoval. Za to byli asi nejvíce vděční organizátoři a taky početná francouzská 
výprava, která to měla nejdál. Nutno uznat, že všichni zahraniční (i když nejen oni) účastníci 
byli velice tolerantní a pohodoví. V Deštném se jim moc libí a je to znát - v posledních dvou 
letech počet zahraničních musherů vysoce převyšoval domácí. 

Ale pojďme pěkně popořadě.
Středeční etapa dlouhá 58 km přinesla krásné počasí na hřebenech a hlavně dramatické 

sjezdy spřežení po travnaté sjezdovce zpět do Jedlové. Této etapy se zúčastnil i extrémní 
cyklista Jan Kopka, který v loňském roce absolvoval extrémní závod na Aljašce a o své zážitky 
se s přítomnými podělil při večerní besedě.
Čtvrteční trať byla stejná jako ta středeční. Jen sněhu bylo zase o něco méně, a tak na 

některých místech již převažovalo bláto nad sněhem. Předpověď počasí na následující den 
však dodala pořadatelům i závodníkům optimismu.

Páteční etapa – v noci napadlo asi 11 cm sněhu, během závodu vysvitlo i sluníčko, a tak si 
musheři etapu, která měřila 34 km vyloženě užívali a v cíli označili za zatím nejlepší. Večer se 
nesl ve slavnostním duchu, když byly předány ceny Iron Sled Dog man za rok 2006 a 2007.

Poslední sobotní etapa účastníky řádně prověřila – na hřebenech vládla mlha, studený 
a silný nárazový vítr. Z 69 závodníků, kteří se ve středu postavili na start, do cíle dorazilo 32.

12. ročník je tedy za námi. Zbyly po něm nezapomenutelné vzpomínky, nová přátelství 
a neuvěřitelné fotografi e. Svojí náročností určitě vejde do dějin, vždyť spřežení za téměř 
jarních podmínek absolvovala 192 km! Sotva skončil jeden ročník, začíná práce na tom dalším, 
třináctém. Neobejde se to bez úzké součinnosti se zastupitelstvem obce i všech, kterým tento 
závod přirostl k srdci. Doufejme, že i za rok se Deštné opět stane pomyslným městečkem kdesi 
na Aljašce, ponořeným do romantiky psích spřežení. Nezbývá než si přát, aby tomu bylo za 
méně dramatických klimatických podmínek.

Vladimír Páral a Miroslav Hofmann
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Deštník – zpravodaj obce Deštné v O. h.
Registrován Ministerstvem kultury ČR pod reg. č. MK ČR 11921
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